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شماره 1040 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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دارد ادامه  افغانستان  در  انتحار 
رسید نفر   ۵۰ به  افغانستان  قندوز  مسجد  شهدای  تعداد 

می پردازد؛ ارزی  سیاست های  در  موجود  بحران های  واکای  به  امروز«  »صبح 

دست انداز  در   ارز  نرخ 
! م جا بر

است؟ چگونه  ایران  دریاهای  آب  میزان  وضعیت 

فارس خلیج  و  عمان   پیشروی 
خزر عقب نشینی  و   

کرد: مطرح  عامل  نوسازی  طرح  از  بازدید  در  مشهدمقدس  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 

شهر گسترش  از  جلوگیری 
فرسوده بافت های  بهسازی  با   

گورنا عبدالرزاق  نام  اعلام  به  خاکسار  پیمان  واکنش 
۲۰۲۱؛ ادبیات  »نوبل«  جایزه  برنده  عنوان  به   

»نوبل«  انتخاب های 
است بی منطق  و  غریب  و  عجیب 
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حفظ انسجام درونی دولت 
حمیدرضا ترقی

انسجام دولتی یعنی از درون مجموعه ی دولت حرفهای مختلف درنیاید؛ یکی یک چیزی بگوید، یکی برود خلاف 
آن را بگوید؛ خب این ذهنیّت مردم و افکار عمومی را بکلیّ خراب میکند؛ این باید یک حالت انســجام ]داشته 

باشد[،مقام معظم رهبری 1400/6/6
مولفه های انسجام درونی دولت

 انســجام درونی یکی از عوامل موفقیت هردولتی در دســتیابی به اهداف و برنامه های آنست ،مولفه های این 
انسجام عبارتند از :

1- وحدت آرمانی واستراتژیک نظری و عملی بین اعضای دولت ومعاونین ومدیران میانی
2- یکصدائی در بین اعضای دولت نسبت به هرموضوع و اقدام دولت 

3- هم افزائی و هماهنگی بین اعضای دولت و دستگاههای زیر مجموعه آنها با یکدیگر 
4- هم هدفی و هم جهتی فکری و رقتاری در دستیابی به اهداف دولت 

5- هم آهنگی دربین دستگاهها ی دولت نسبت به موضوعات مشترک المنافع
6-  همفکری مستمر اعضای دولت با یکدیگر برای رسیدن به فهم مشترک نسبت به مسائل جاری کشور

7- برخورداری اعضای دولت از روحیه کار جمعی و گروهی و پرهیز از تکروی .
8- وجود تفاهم و اعتماد وپیوستگی وصمیمیت بین اعضای دولت درپیشبرد برنامه ها 

انسجام دولتی یعنی از درون مجموعه ی دولت حرفهای مختلف درنیاید؛ یکی یک چیزی بگوید، یکی برود خلاف 
آن را بگوید؛ خب این ذهنیّت مردم و افکار عمومی را بکلیّ خراب میکند؛ این باید یک حالت انســجام ]داشته 
باشــد[، وانگهی در عمل هم با همدیگر انسجام داشته باشند. خیلی از کارهای یک بخش به چند بخش دیگر 
مربوط اســت. شما بخش کشاورزی تان به چند بخش دیگر ارتباط قهری دارد؛ باید همکاری کرد تا کار خوب 
دربیاید؛ بخش صنعتتان همین جور، بخشهای گوناگون دیگرتان همین جور؛ پس انسجام لازم است برای اینکه 

کار پیش برود.مقام معظم رهبری 1400/6/6
الزامات انسجام درونی دولت

      برای تحقق این انسجام دولتی که مورد تاکید مقام معظم رهبری است به الزامات زبر باید توجه شود.
         الف(- اعتقادات و باورهای سیاســی و اقتصادی و فرهنکی اعضای دولت با رهبری منطبق و هماهنگ 

باشد .
         ب(خط مشــی و روش کاری اعضای هیئت دولت در اجرای ســیا ســتها باید منطبق بر نظرات رهیری 

وسیاستهای ابلاغی
             ولی امر مسلمین ورئیس جمهور باشد.

         ج(-درانتخاب وزرا و معاونین و مدیران میانی از وجود بند های الف و ب اطمینان حاصل شود
         د(-سیاستها وبرنامه ها در دولت اقناعی تصویب شود نه دستوری 

         ه(-تیم رسانه ای واطلاع رسانی دولت هماهنگ و هرگونه بیان مغایر یک صدائی را بتواند برش بزند
       و(-معاون اول بتواند هماهنگی و هم افزائی لازم را بین دستگاهها با تقسیم وظائف ایجاد واشراف ونظارت 

قوی بر اجرا     
           داشته باشد .

       ز(- تیم اقتصادی دولت کاملا در استراتژی و خط مشی هم آهنگ وتحت یک فرماندهی عمل نماید
       ح(-وعده ها از سوی اعضای دولت بر اسا س کارشناسی قبلی اعلام شود.
       ط(-از مصاحبه های طولانی و بدون مطالعه وهماهنگی قبلی پزهیز شود.

       ی(-درحوادث و مسائل غیر مترقبه یک فرد مسئول تقسیم وظائف ووعده دادن ومدیریت بحران باشد
       ک(- در موضوعاتی که چند دستگاه در آن مشترک المنافع ودخیل هستند ، دقیقا وظیفه هردستگاه مشخص 

و فاقد ابهام وقابل کنترل و نظارت باشد .
   پس انسجام لازم است برای اینکه کار پیش برود. اقتدار هم لازم است؛ دولت بایستی نشان بدهد که میتواند آن 
کاری که اراده کرده و تصمیم گیری کرده آن را انجام بدهد و پیش ببرد و این  جوری نباشد که حالت رهاشدگی 
احساس بشود. اگر چنانچه شما اقتدار دولتی را در عمل نشان ندهید و حالت رهاشدگی در کشور مشاهده بشود، 
قطعاً سیاستهایتان پیش نخواهد رفت؛ این هم مهم است. اشِراف هم یعنی از گوشه کنارهای دولت مطّلع باشید. 

دولت باید وظایفش را با اقتدار و با انسجام و اشِراف انجام بدهد.مقام معظم رهبری 1400/6/6
یادداشت 

سابقه حمایت های نظامی ایران از جمهوری 
آذربایجان در جنگ قره باغ

محسن پاک آیین
در قسمت اول این موضوع به »حمایت های سیاسی ایران از جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ« پرداخته شد.

در قسمت اول به موضوع حمایت های سیاسی ایران از جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ و در قسمت دوم به 
موضوع  سابقه کمک های انسان دوستانه ایران به جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ پرداخته شد.

در این قسمت سابقه حمایت های نظامی ایران از جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ تشریح شده است:
در ارتبــاط با حمایت های نظامی ایران از جمهوری آذربایجان در جنگ قره باغ آقای محســن رضایی فرمانده 
پیشین ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی در گفتگو با شبکه سحر درباره شهادت ده ها ایرانی در این جنگ سخن 
گفت و اعلام کرد که شــخصاً دستور داده تا ارتش جمهوری آذربایجان با تجهیزات نظامی مناسب تجهیز شده 
و آموزش هــای لازم را ببیند.آقای رضایی گفت: تعداد زیادی ایرانی در جنگ قره باغ شــرکت کردند که علاوه 
بر زخمی ها که به کشــور منتقل شدند، شــهدای ایرانی جنگ قره باغ نیز در باکو و جمهوری آذربایجان مدفون 
هستند. وی همچنین افزود: در مقطع جنگ قره باغ، موضع سپاه، دفاع جانانه از سرزمین های جمهوری آذربایجان 
بود تا اســتقلالی که مردم این کشور به دســت آورده بودند، با تجاوز رو به رو نشود. ایشان، قره باغ را بخشی از 
اراضی اســلامی خواند و گفت باید با روش های مسالمت آمیز تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان تامین شود و 
خدمات جمهوری اســلامی ایران به ملت آذربایجان در جریان جنگ قره باغ نباید نادیده گرفته شود.در تائید این 
اظهارات سردار رضائی، آقای روشن نوروز اوغلو، محقق و رئیس مرکز غیردولتی مبارزه بین المللی علیه تروریسم 
در جمهــوری آذربایجان در گفتگوئی رســانه ای تایید کرد که ده ها ایرانــی در جبهه های جنگ قره باغ در کنار 
آذربایجانی ها جنگیدند و شــهید شدند. روشن نوروز اوغلو گفت: در جنگ قره باغ شهروندان ایرانی که همه اقوام 
ایرانی از جمله فارس، آذری و کرد بودند در کنار آذربایجانی ها جنگیدند. نوروز اوغلو تاکید کرد: »ما تحقیق کردیم 
و متوجه شدیم در فاجعه خوجالی در فوریه 1۹۹2در کنار آذربایجانی ها که علیه جدایی طلبان ارمنی می جنگیدند، 
ایرانی ها نیز حضور داشتند. ما قبر یازده نفر از آنها را یافتیم. قبر تعدادی از آنها در خوجالی، لاچین، کلبجر، قبادلی 
و شوشــا قرار دارند.«بر اســاس اطلاعات موجود در ویکی پدیا، آقای هاشمی رفسنجانی نیز در خاطرات خود به 
بخشــی از کمک های ایران به جمهوری آذربایجان اشــاره کرده و می گوید:»تلفنی به ]آقای ولایتی[ وزیر امور 
خارجه گفتم می توانند برای عبور رزمندگان افغانی به آذربایجان اقدام کنند. دو طرف خواسته اند، سلاح و مهمات 
بدهند و برای حفاظت سایت سد خداآفرین در آذربایجان در مقابل ارامنه اقدام کنند. آقای فروزنده، ]وزیر دفاع[، 
اطلاع داد که معاملهٔ سی میلیون دلاری سلاح و مهمات با آذری ها انجام شده است. عصر تلفنی با آقای حیدر 
علی اف، کفیل ریاســت جمهوری آذربایجان حرف زدیم. از کمک های ما تشکر داشت و گفت 11 مهر انتخابات 
دارند.«آقای منصور حقیقت پور، یکی از فرماندهان پیشین سپاه پاسداران در تارنمای رسمی خود چنین می نویسد: 
»قریب دوسال به عنوان مشاور نظامی در آذربایجان مستقر و در جهت آموزش و تجهیز ارتش آذربایجان خصوصاً 
در مقطع جنگ قره باغ انجام وظیفه می نمایند که در این مقطع بیشترین همکاری دفاعی و آموزشی فی مابین ایران 
و جمهوری آذربایجان به وقوع می پیوندد. نورالدین خوجا یکی از فرماندهان جمهوری آذربایجان طی گفت وگویی 
که با ســایت اینترپرس جمهوری آذربایجان انجام داده است، در پاسخ به این سؤال خبرنگار که آیا از همسایگان 
هم کسی به ما کمک کرد نیز گفت: »در حوادث »زنگیلان« از ایران در خواست کمک کردیم؛ اگر در آن دوره 
آتش توپخانهٔ ایران نبود مردم زنگیلان با کشتار مواجه می شدند.«»غلام عسگر کریمیان« یکی از فرماندهان 
پیشین سپاه پاسداران در نشست خبری به مناسبت دوم اردیبهشت )سالروز تأسیس سپاه پاسداران( گفت: »جنگ 
قره باغ را باید از مظلومیت های ایران خواند. در بالاترین ســطح به دولت آذربایجان کمک کردیم ولی برخی با 
منظورهای خاص تلاش کردند آن را بیان نکنند.«ســردار کبیری مستشــار نظامی ایران در زمان جنگ قره باغ 
هم در اجلاس »اسلام توپراقی« در این باره گفت: »جمهوری اسلامی ایران در مقطع جنگ قره باغ کمک های 
لجستیکی، پشتیبانی، آموزشی و سیاسی خود را از دولت و ملت مسلمان جمهوری آذربایجان دریغ نکرد و یکی از 
موارد کمک مستقیم به آذربایجان، فروش سلاح به ارزش 25میلیون دلار در همان سال است؛ همچنین بر اساس 
تفاهم نامه موجود میان دولت ایران و دولت آذربایجان هشت هزار نیروی آذری تحت نظر مربیان ایرانی آموزش 
نظامی دیدند که در مانور آموزشی این نیروها مرحوم حیدرعلی اف چند بار حضور یافت.« وی با ذکر این نکته که 
متأسفانه جمهوری اسلامی ایران بعدها در رسانه های جمعی جمهوری آذربایجان به طرفداری از قوای ارمنی در 
این محاربه متهم شد، دلیل این فضاسازی را دست های پشت پرده ای عنوان کرد که در صدد دورکردن ایران از 
آذربایجان و بالعکس هستند.همچنین در جریان جنگ قره باغ ایران در کنار آموزش هزاران نفر از نیروهای نظامی 
ارتش جمهوری آذربایجان، تعدادی از نیروهای افغانستانی تحت فرماندهی گلبدین حکمتیار را نیز به جمهوری 
آذربایجان انتقال داد.آقای حیدر علی اف بارها از کمک های نظامی ایران به جمهوری آذربایجان تشکر کرد. ایشان 
یک بار به آقای دکتر خرازی وزیر امورخارجه وقت ایران گفت: »من از تصمیم شــما برای ادامه تلاش ها جهت 
حل و فصل مناقشه قره باغ کوهستانی، استقبال و تشکر می کنم. هم اینک این مناقشه سال های بسیاری است که 
ادامه دارد. همیشه ما به کمک و حمایت کشور دوست و برادر ایران برای حل مناقشه مزبور نیاز داشته ایم.ایشان 
همچنین رابطه ایران با ارمنستان را برای کمک به حل مناقشه مفید خواند و گفت:»خوشبختانه روابط خوبی را با 
آذربایجان برقرار کرده اید و با ارمنستان هم روابط خوبی دارید، این نیز می تواند برای حل و فصل مناقشه قره  باغ 
کوهستانی مفید باشد. این واقعیت دارد اما نباید روابط ایران و آذربایجان را با روابط ایران و ارمنستان برابر قرار داد، 
زیرا چیزی که ملت ها و کشورهای ما را به هم پیوند می دهد، تاریخ بزرگ ما می باشد، ریشه های تاریخی ما است، 
فرهنگ مشــترک عادات و رسوم و دین مشترک می باشد، اما بطور یقین شما با ارمنستان فقط روابط اقتصادی 

دارید، بنابراین تقاضا دارم که روابط ایران با آذربایجان و ارمنستان را یکسان ارزیابی نکنید.«

انتحار در افغانستان ادامه دارد 
تعداد شهدای مسجد قندوز افغانستان به 5۰ نفر رسید

پزشـکان بـدون مـرز در ولایـت قندوز 
در شـمال افغانسـتان اعلام کرده اسـت 
انتحـاری در مسـجدی  کـه در حملـه 
در ولسـوالی )شهرسـتان( سـیدآباد این 
ولایـت 50 نفـر شـهید و 100 تن دیگر 

هـم زخمـی شـده اند.
ایـن منبـع گفته اسـت کـه اجسـاد 40 
تـن را مشـاهده کـرده اسـت امـا گروه 
را  نفـر   28 شـهادت  تاکنـون  طالبـان 
تائیـد کـرده انـد. حملـه انتحـاری ظهر 

مسـجد  بـر  جمعـه  نمـاز  بـر  امـروز 
شـیعیان رخ داده اسـت و تاکنون کسی 
مسـئولیت آنـرا برعهـده نگرفته اسـت.

پیـش از ایـن مسـئولیت حمـلات بـر 
مسـاجد، مدارس، مکان های ورزشـی، 

کـه  را  جاهـای  دیگـر  و  بیمارسـتان 
مربـوط بـه شـیعیان مـی شـدند، گروه 
تکفیـری داعـش برعهـده مـی گرفتند.
بـر  طالبـان  گـروه  تسـلط  از  پـس 
تمـام افغانسـتان ایـن نخسـتین حملـه 

انتحـاری خونیـن در مسـجد شـیعیان 
داعـش  نیـز  ایـن  از  اسـت.پیش 
مسـئولیت حملـه بـه فـرودگاه کابـل را 
 کـه به کشـته شـدن 170 تـن انجامید،

 پذیرفت.

یادداشت

مجلسشفافیتراتصویبنمیکند
دلخوش:موفقیترادرکلیتمجلسیازدهمنمیبینم

عضـو هیـأت رئیسـه کمیسـیون آییـن نامه داخلـی مجلس 
بـر ایـن بـاور اسـت کـه ایـن مجلـس آن کار ویـژه ای که 

بایـد انجـام مـی داد را انجـام نداده اسـت.
نماینـدگان  آراء  شـفافیت  طـرح  کـه  اسـت  سـال  چهـار 
در راهروهـای بهارسـتان معطـل مانـده و هـر بـار کـه در 
آن  بـا  بهانه هـای مختلـف  بـه  مجلـس مطـرح می شـود 
مخالفت می شـود و یا مسـکوت گذاشـته می شـود. مجلس 
یازدهمی هـا کـه با شـعار شـفافیت روی کار آمده انـد از این 
قاعـده مسـتثنی نیسـتند و این بـار آنها در آزمون شـفافیت، 
نمـره قبولـی نگرفته انـد و به همان شـعار شـفافیت بسـنده 
کرده انـد. بهارسـتانی ها، شـفافیت را نـه مختص خـود بلکه 
خواسـتار شـفافیت آراء دو قـوه دیگـر بـه ویژه قـوه مجریه 
هسـتند امـا سـوال ایـن اسـت کـه آیـا مجلـس، آغازگـر 
شـفافیت می شـود و یـا بـر آن اسـت کـه همچنـان بـه 
بهانه هـای مختلف، سـایه شـفافیت را از سـر خـود بردارد و 

یـا بـه نوعـی خـود را از آن نجـات دهد؟
چنـدی پیـش احسـان ارکانـی نماینده مـردم نیشـابور و از 
اعضـای کمیسـیون برنامـه و بودجـه مجلس، ضمـن تاکید 
بـر ایـن نکتـه کـه بایـد نظـرات هیئـت دولت هم شـفاف 
شـود، عنـوان کـرد: شـفافیت نبایـد منحصرا بـرای مجلس 
باشـد بلکـه همه دسـتگاه ها باید شـفاف باشـند. در دولت، 
جلسـات هیئـت دولـت و نظـرات و مصوبـات و آرای وزرا 
بایـد علنـی باشـد.  اگـر مـا شـفافیت را یـک امـر مطلـوب 
و یـک امـر دارای حُسـن مـی دانیـم، یـک امـر مطلـوب و 
دارای حُسـن نبایـد فقـط توسـط یـک گـروه خـاص انجام 
شـود بلکـه توسـط همـه بایـد انجـام شـود یعنی بسـیاری 
از موضوعـات را بایـد در حـوزه عمومـی هـم شـفاف دنبال 

. کنیم
سـوال همیشـگی و مهمـی کـه از نماینـدگان مجلـس در 
خصـوص سـرانجام طـرح شـفافیت پرسـیده شـده، تاکنون 
بررسـی  زودی  »بـه  اسـت؛  پاسـخ ختـم شـده  یـک  بـه 
می شـود«. در واقـع بـه نظـر می رسـد بلاتکلیـف مانـدن 
طـرح شـفافیت آراء نماینـدگان در مجلـس یازدهـم هـم 
شـاید بدیـن مفهوم اسـت که نماینـدگان مجلـس چه قبل 
از ورود بـه مجلـس و چـه حتی پـس از ورود مجلس، حتی 
از ایـن طـرح و ابعـاد مختلـف آن اطلاع کافی نداشـتند و با 
آن شـعاری برخـورد کردنـد و حـالا کـه زمان عمـل و اجرا 

اسـت عقـب نشـینی کرده انـد.
خبرآنلایـن نوشـت: کاظـم دلخـوش اباتـری از نماینـدگان 
ادوار مجلـس اسـت کـه بـه گفتـه خـود از طراحـان طـرح 
از  هنـوز  و  بـوده  مجلـس  در  نماینـدگان  آراء  شـفافیت 
موافقـان شـفافیت اسـت، ضمـن بیـان امـا و اگرهایـی در 
ایـن بـاره، اظهـارات احسـان ارکانـی درباره شـفاف شـدن 
نظـرات و مصوبـات دولـت و آراء وزرا را تاییـد می کنـد و 
می گویـد 70، 80 درصـد اقدامـات مجلس شـفاف اسـت و 
بحـث اصلـی نماینـدگان مجلـس، شـفاف شـدن تمـام قوا 

اسـت نـه فقـط مجلس.
مشـروح گفـت و گـو بـا کاظـم دلخـوش اباتـری، نماینـده 
مـردم صومعه سـرا و عضـو هیأت رئیسـه کمیسـیون آیین 

نامـه داخلـی مجلـس را می خوانیـد؛
آقـای دلخوش اباتـری! چرا طرح شـفافیت آراء 
نماینـدگان در مجلـس یازدهـم بلاتکلیـف باقی 
مانـده اسـت؟ در حالـی کـه ایـن مجلـس بـا 
شـعار شـفافیت روی کار آمـده اما خـود مخالف 

ایـن طرح شـده اسـت....
از ابتـدا بنـده جزئی از طراحان طرح شـفافیت بـودم. هنگام 
تهیـه ایـن طـرح، 70،80 نفـر بودیم و هـر بار هـم که این 
طـرح به صحـن علنی آمد )یعنـی چهار مرتبه هـم در دوره 
پیـش و هـم در ایـن دوره مجلس انقلابی( رد شـد. دلایلی 
نیـز بـرای این اتفاق مطرح اسـت. ما با شـفافیت موافقیم و 
بـر ایـن عقیده هسـتیم کـه70، 80 درصد کار مـا در صحن 
علنـی در قالـب تذکرهـا، سـوال از وزرا و مذاکـرات مجلس 
و ... شـفاف اسـت. یکـی از بحث هـای مهـم نماینـدگان، 
شـفافیت تمـام قـوا اسـت زیرا اکنـون قـوه مقننـه از دیگر 

قـوا شـفاف تر عمـل می کند.

80 درصد عملکرد مجلس شفاف است
این بحث شـفاف شـدن سـایر قوا که از سـوی 
نماینـدگان مجلـس مطـرح می شـود بـه بـاور 
بسـیاری، بهانه مجلـس یازدهم بـرای رد کردن 
ایـن طـرح اسـت در حالـی کـه این مجلـس با 
شـعار شـفافیت روی کار آمـده امـا تصویب این 
طـرح را بـه تعویـق می انـدازد. بحـث کنونـی، 
ایـن طـرح در مجلـس اسـت، چـرا  تصویـب 

مجلـس آغازگـر این مسـئله نیسـت؟
چـرا مـا بایـد کاری کنیـم که این طـرح دوبـاره در مجلس 
دچار آسـیب شـود؟ یکـی از نگرانی هـای نمایندگانی که به 
ایـن طـرح رای نمی دهند، همین مسـئله اسـت. نماینده در 
قانون اساسـی یک سـری وظایـف دارد. 80 درصد عملکرد 
مجلـس شـفاف اسـت و آن 20 درصـد باقیمانـده نیـز بـه 
انتخـاب وزرا بازمی گـردد. حتـی در ارتبـاط بـا طرح هایـی 
ماننـد رتبه بنـدی معلمـان، مخالفت نمایندگان بـا آن طرح، 
آن هـا را بـه منفورتریـن نماینـده در جامعه تبدیـل می کند. 
در واقـع بحـث اصلـی نمایندگان این اسـت که بـا تصویب 
ایـن طـرح، از آنهـا سـلب اختیـار می شـود در صورتـی کـه 
نماینـده براسـاس قانـون اساسـی بایـد آزاد باشـد تـا حـق 
ملـت را مطـرح کنـد. این صحبت هـا نظر من نیسـت بلکه 
ایـرادات آقایـان را اعـلام می کنم. بـرای مثـال، در آغاز هر 
دوره، نماینـدگان جدیـدی کـه بـه مجلـس وارد می شـوند 
تـا بـا مجلس، آشـنا شـوند و جایـگاه آن را بشناسـند کمی 
طـول می کشـد حال اگـر اینهـا نظری یـا رأیـی بدهند که 
بـه مـزاق برخـی خـوش نیایـد در سـایت هـا و کانال هایی 

کـه صالـح نیسـتند برایش مشـکل ایجـاد می کنند.
نباید اظهارنظر علنی را از نمایندگان سلب کنیم

هنگامـی کـه 70-80 نفـر طـرح را  امضـا و اعـلام کردیم 
اسـامی را در سـایت قـرار می دهیـم، تعـداد موافقـان بـه 
250 نفـر رسـید. بنابرایـن ایـن موضـوع نشـان می دهـد 
کـه نماینـده مجلـس بـا اختیـار، اقدام بـه امضـاء این طرح 
نکـرد بلکـه ایـن امـر نشـان دهنده تحـت فشـار بـودن آن 
نماینـدگان اسـت. چـرا باید طـوری عمل کنیم کـه نماینده 
بـه جـای گرفتـن حـق مـردم، اسـتقلال خـود را از دسـت 
بدهـد. بنابرایـن چون ایـن گونه اقدامات، اسـتقلال مجلس 
را برهـم می زنـد برخـی معتقدنـد که اگـر امور طبـق روال 
باشـد هیـچ مشـکلی ایجـاد نخواهـد شـد. اینکـه نماینـده 
بسـیار  وزرا سـخن می گویـد  بـا  مخالفـت  و  موافقـت  در 
مطلـوب اسـت. شـخص بنـده  دربـاره تعـدادی از وزرا در 
موافقـت و مخالفـت صحبـت کـردم و یـا نظـری نداشـتم 
ماننـد وزیـر آمـوزش و پـرورش کـه شـدیدا مخالـف بـوده 
و مجلـس هـم کمـک کـرد. برخـی نماینـدگان در صورت 
نادرسـت جلـوه داده شـدن نظرشـان در برخـی رسـانه ها یا 
افـراد، اظهـار نظـر نمی کننـد. مـا نبایـد اظهارنظـر علنی را 

از نماینـدگان سـلب کنیـم. نماینده بـه عنـوان وکیل مردم 
در ایـن جایـگاه قـرار گرفتـه اسـت، نبایـد به نحـوی عمل 
کنـد کـه از حق مـردم دفاع نشـود و مجلـس نتواند دغدغه 
واقعـی مـردم را مطـرح نکند. دلیـل رای نیـاوردن طرح نیز 
همیـن موضوع اسـت. مـا در کمیسـیون آیین نامـه داخلی، 
طـی چنـد شـبانه روز گذشـته، به صـورت چند شـیفت، این 
طـرح را بررسـی کردیم تـا این طرح در هفته هـای آینده در 
مجلس مطرح شـود. رسـانه ها بایـد افراد سوءاسـتفاده گر را 

از افـراد واقع بیـن جـدا کنند.
در آغاز به کار مجلس یازدهم، برخی نمایندگان تصور 

می کردند شفافیت خوب است اما ...
ایـن طـرح در مجلـس یازدهـم مطـرح شـده 
ویـژه  بـه  فعلـی  نماینـدگان  از  بسـیاری  و 
پیشـین  مجلـس  نماینـدگان  از  اصولگرایـان، 
انتقـاد  طـرح  ایـن  بـه  نـدادن  رای  دلیـل  بـه 
می کردنـد. امـا ایـن طـرح در ایـن مجلـس هم  
رای نیـاورده اسـت. پـس از نظـر شـما فقـط 
نماینـدگان نگـران هسـتنند؟آیا صـرف نگرانـی 
می توانـد دلیـل خوبـی بـرای تصویـب نشـدن 

باشـد؟ طـرح شـفافیت 
در  و  نماینـده مجلـس هسـتم  دوره  بلـه، مـن چهـار 
تمـام صحنه هـا، سـعی بـر ارائـه مسـائلی اسـت که به 
درسـتی کارشناسـی شـده اند و حتـی ممکن اسـت این 
طرح هـا بـه مـذاق برخـی ارکان جامعـه خـوش نیایـد 
زیـرا مـا بـه دنبـال نفـع شـخصی نیسـتیم. در آغـاز به 
کار ایـن مجلـس، برخـی نماینـدگان تصـور می کردنـد 
شـفافیت، خـوب اسـت اما هنگامـی کـه روی آن طرح 
عمیـق تر و متمزکر شـدند متوجه شـدند کـه این طرح، 
کامـل نیسـت. بـرای مثـال در مـورد طـرح رتبه بندی، 
بنـده بارهـا سـخنرانی کرد و تذکـر دادم شـخصا پیگیر 
این مسـئله هسـتم تـا در دسـتور کار قرار بگیـرد. تمام 
2۹0 نماینـده کـه بـه ایـن طـرح رأی نمی دهنـد و نظر 
مثبـت ندارنـد. به هر حـال موافق و مخالـف داریم. اگر 
نماینـده ای با آن طرح مخالف باشـد و نظـرش را علنی 
کنـد برخـی از نظـر مخالف وی، اسـتفاده ابـزاری کرده 
و برخـورد نادرسـتی بـا آن نماینـده صـورت می گیـرد؛ 
یـا در مـورد وزرای دولـت )کـه همسـوی ایـن مجلس 
اسـت( ایـن مسـئله نیـز مطـرح بـود کـه در صـورت 
مخالفـت نماینـده بـا یـک وزیـر، ایـن شـایعه را مطرح 
می کردنـد کـه ایـن نمایندگان همـان ابتـدا علیه دولت 

می کننـد. کار 
بخشی از تصمیمات کشور در اختیار مجلس است

بنابرایـن اینهـا مسـائلی اسـت کـه بـه صـورت همزمـان 
فرهنـگ عمومـی در جامعـه بایـد تغییـر پیـدا کنـد. ایـن 
حـرف نماینـدگان درسـت اسـت کـه بخشـی از تصمیمات 

کشـور در اختیـار مجلس اسـت بـه هر حال مجلـس دارای 
چارچوبـی اسـت درواقـع مجلـس کار اجرایـی را در اختیـار 
نـدارد. بنـده به عنـوان نماینـده مجلس، از مجلـس حقوقی 
دریافـت می کنـم کـه از نظـر شـرعی، حقوقی کـه مجلس 
بـه نماینـدگان پرداخـت می کنـد بـا دسـتگاه های اجرایـی، 
ارتباطـی نـدارد بنابرایـن در همین شـرایط، مجلس، بخش 
اعظـم کار شـفافیت را به درسـتی انجام می دهـد.  آن هایی 
کـه با کار مجلس، متن و مذاکرات مجلس آشـنایی داشـته 
باشـند، متوجـه شـفاف بـودن 80 درصـدی مجلس نسـبت 
بـه سـایر قوا می شـوند و تنها قوه ای اسـت کـه 80 درصد 
امـورش شـفاف اسـت و از شـفافیت لازم برخوردار اسـت.
طرح شفافیت مطرح شده در مجلس شعاری است/
مجلسی که در جامعه مورد هجمه قرار بگیرد، دیگر 

مجلس نیست
پـس شـما اعتقـاد داریـد کـه طـرح شـفافیت 
تـا  اسـت  شـعاری  مجلـس  در  شـده  مطـرح 

کاربـردی؟
انشـاءالله کـه بتوانیم اصلاحاتی انجـام داده و آن را از حالت 
شـعاری خـارج کنیـم. هیئـت رئیسـه مجلـس نیـز بایـد در 
ایـن امـر یـاری دهد تا ایـن دغدغـه برطرف شـود مجلس 
منافـع عمـوم مـردم را در نظـر می گیرد و به مسـائل عموم 
جامعـه رسـیدگی می کنـد. مجلسـی کـه در جامعـه مـورد 

هجمـه قـرار بگیـرد، دیگر مجلس نیسـت.
مردم به دنبال پُر کردن شکم هستند نه طرح شفافیت!

بازتـاب رأی نیـاوردن طـرح شـفافیت در میـان 
مـردم بـه چـه صورت اسـت؟

عمـوم مـردم بـه دنبـال ایـن مسـئله نیسـتند. من همیشـه 
معتـدل بـودم با همـه ارتبـاط دارم. نبایـد روی این موضوع 
حسـاس بـود زیـرا مـردم بـه تعبیـری بـه دنبـال پرکـردن 
شـکم خود و رفـع نیازهای اولیـه خود مانند تغذیه هسـتند.
نمی توانم همه مشکلات اسلام و مسلمین را حل کنم و 

پاسخگو باشم!
چـه  معیشـت  مشـکل  ایـن  بـرای  مجلـس 

اسـت؟ داده  انجـام  اقداماتـی 
و  اسـلام  مشـکلات  همـه  نمی توانـم  تنهایـی  بـه  بنـده 
مسـلمین را حـل کنـم و پاسـخگو باشـم. بنـده در حد توان 
در حـوزه انتخابیـه ام کار کـرده و حقـوق مـردم را رعایـت 
کـرده ام در مجلـس نیـز روزانـه،  دو سـه بـار بـرای دفـاع 
از حقـوق مـردم پشـت تریبـون مـی روم. ایـن وظیفـه یک 
نماینـده در جایـگاه نظـارت و قانون گذاری اسـت. هیچگاه 

سـعی نکـردم غیرکارشناسـی اظهارنظـر کنـم.
این مجلس آن گونه که باید عمل نکرده است

ارزیابی شـما دربـاره عملکرد ایـن دوره مجلس 
از سـال 98 تاکنون چیست؟

مـن بـا داشـتن تجربـه چنـد دوره معتقـد بـه ایـن مسـئله 
هسـتم برخـی قوانیـن، طبـق روال نوشـته می شـد. به نظر 
انجـام  بایـد  ایـن مجلـس آن کار ویـژه ای کـه  می رسـد 

مـی داد را انجـام نـداده اسـت.
موفقیت را در کلیت مجلس یازدهم نمی بینم

هیئت رئیسـه تـا چـه انـدازه در ایـن عملکـرد 
نقـش داشـته و یـا تاثیرگـذار بـوده اسـت؟

آن هـا نیـز بـا توجـه به وُسـع و تـوان خـود عمـل کرده اند 
امـا مـن موفقیـت را در کلیـت مجلـس نمی بینـم. در مورد 
شـفافیت نیـز بایـد اضافـه کنـم که مـا روی این طـرح کار 
اسـت و  می کنیـم. طـرح شـفافیت کنـار گذاشـته نشـده 
حتـی در تعطیـلات مجلـس، کمیسـیون آیین نامـه به طور 

تمام وقـت ایـن طـرح را بررسـی می کنـد.
*بیشـتر روی کـدام مـواد تاکیـد می کنیـد؟ و اینکـه کـدام 

مـواد بایـد اصلاح شـوند؟
مـواد مختلفـی  مطـرح هسـتند که امنیـت جایـگاه نماینده 
را در نظـر بگیـرد و حقـوق مـردم بـه طـور کامـل رعایـت 
شـود.  اینکـه بـرای قـوای دیگـر چـه تصمیمـی بگیریـم؟ 
ایـن شـفافیت تا چه انـدازه بـرای جامعه فرهیختـه و مردم 
اثرگـذاری مثبـت دارد و یـا ممکـن اسـت بازخـورد منفـی 

نداشـته باشـد بررسـی قـرار خواهـد گرفت.
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تاییدکاهش۱۰درصدیقیمتمحصولاتلبنی

تسهیلاتجدیدگمرکبرایواردکنندگانکالاهایاساسی

ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی خبر کاهش 10 
درصدی بهــای محصولات لبنی را تاییــد و اقلامی را که 

شامل این کاهش قیمت می شوند، اعلام کرد.
به گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« و به نقــل از مهر، 
سیدمحمدرضا بنی طبا سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی ضمن تأیید خبر کاهش 10 درصدی قیمت محصولات 
لبنــی گفت: این کاهــش قیمت در حمایــت از دهک های 

محروم جامعه است.
ســخنگوی انجمن صنایــع فرآورده های لبنــی ادامه داد: 
کارخانه ها از فردا قیمت محصولات لبنی را تغییر می دهند و 
اعمال سراسری این قیمت ها در بازار حدود یک هفته طول 

خواهد کشید.
محمدرضا بنی طبا افزود: ســه محصول لبنی شــیر، ماست 

و پنیر از شــنبه با کاهش 10 درصدی قیمت همراه خواهند 
شد. این سه محصول نیز شامل ماست ساده 2.5 کیلوگرمی، 
پنیریواف 400 گرمی و شــیر پاستوریزه ساده کیسه ای ۹00 

گرمی است.
وی بیان کرد: صنایع لبنی از سود مشروع و قانونی خودشان 
5 درصد به مصرف کننده تخفیف داده اند. همچنین شــبکه 
توزیــع و فروشــگاهی نیز با کاهش 5 درصدی سودشــان 
موافقــت کردند که در نهایت بــه 10 درصد کاهش قیمت 
رسیدیم.سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی تصریح 
کرد: شرط تداوم کاهش قیمت این است که قیمت شیرخام 
و سایر مؤلفه های تولید مانند قیمت پتروشیمی )بسته بندی(، 
هزینه های ســربار، حقوق و دستمزد افزایش نیابد. یعنی اگر 
قرار باشــد قیمت شــیر خام مجدداً افزایش یابد و از قیمت 

مصوب 6,400 تومان که در حال حاضر هم به کارخانه ها با 
قیمت 6,600 تومان می رسد، بیشتر شود یا سایر مؤلفه های 
تولید تغییر قیمتی داشــته باشند طبیعتاً اعمال تخفیف برای 
کارخانه ها و شبکه توزیع مقدور نخواهد بود.وی گفت: اعمال 
سراســری این قیمت ها در بازار حــدود یک هفته تا 10 روز 
طول خواهد کشید. یعنی از شنبه کارخانه ها قیمت روی این 
محصولات را تغییر می دهند، ولی نکته مهم این اســت که 
هنوز اقلام قبلی تولید شــده در بازار هســتند و اگر مصرف 
کنندگان بلافاصله کاهش قیمت را در بازار احساس نکردند 

بدانند که چند روزی طول خواهد کشید.
بنــی طبا با بیان اینکه البته این تدابیر در کشــوری با تورم 
بیش از 40 درصــدی، تدابیر موقتی اســت، افزود: راه حل 
اساســی در حمایت از مصرف کنندگان دهک های محروم، 

حــذف ارز 4200 تومانــی و اختصاص آن بــه دهک های 
محروم است. امیدواریم در دولت جدید با همت وزارت جهاد 
و آموزش پرورش، شاهد احیای طرح شیرمدرسه هم باشیم.

معاون فنی گمرک گفت: یکی ازتســهیلات 
ارائه شده، ترخیص نســیه نهاده های تولید 
و کالاهای اساســی است که صاحبان کالا 
را قادر می کند قســمتی از مواد اولیه خود را 
بدون پرداخت حقوق ورودی ترخیص کنند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از صدا و سیما، مهرداد جمال ارونقی معاون 
فنی گمرک گفت: یکی از مواردی که در امر 
ترخیص کالاهــای وارده از گمرک به ویژه 
نهاده هــای تولید، ایســتایی ایجاد می کرد، 
عدم تمکن واحدهای تولیدی برای پرداخت 
حقــوق ورودی بود که گمرک ایران در این 
خصوص، اجازه داد صاحبان کالا نســبت به 

تودیــع ضمانت نامه بانکــی معتبر به جای 
پرداخت نقدی حقوق ورودی اقدام کنند.

ارونقی ادامه داد: از دیگر تسهیلات ارائه شده 
از ســوی گمرک، ترخیص نسیه نهاده های 
تولید و کالاهای اساســی است که صاحبان 
کالا را قــادر می کند قســمتی از مواد اولیه 
واحد تولیدی خــود را بدون پرداخت حقوق 

ورودی از گمرک ترخیص کنند.
معــاون فنی گمــرک ایــران تصریح کرد: 
گمرک ایران در تسهیلات جدید، قصد دارد 
مرحله پرداخت حقــوق ورودی را از مرحله 
اظهار کالا به مرحله صــدور پروانه گمرک 
انتقال دهد کــه این موضوع ظرف چند روز 

آتی اجرایی می شــود. با ایــن وصف، همه 
واردکنندگان قــادر خواهند بود ضمن اظهار 
و انجام تشــریفات گمرکی کالاهای خود، 
از این فرصت، بــرای تودیع حقوق ورودی 

کالاهای اظهار شده استفاده کنند.
این مقام مســئول خبر داد: همچنین ظرف 
چند روز آتی اظهارنامه همه کالاهای اساسی 
از جمله گنــدم، نهاده های دامی، روغن خام 
و دانه های روغنی در مسیر سبز قرار خواهد 
گرفت تا کل ایســتایی های موجود در این 
زمینه از بیــن رفته و این کالاهای ضروری 
در حداقل زمــان ممکن از گمرک ترخیص 

شوند.

موقتا پذیرش مسافر و کالا در مبادی 
ورودی عراق متوقف است

سـخنگوی گمـرک گفـت: بـر اسـاس تصمیـم دولـت عـراق و بـه دلیـل برگـزاری 
انتخابـات پارلمانـی در ایـن کشـور ورود و خـروج مسـافر و کالا از شـنبه تـا دوشـنبه 

هفتـه آتـی ممنـوع خواهـد بود.
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه نقـل صـدا و سـیما، سـید روح الله لطیفی 
سـخنگوی گمـرک گفـت: نظـر بـه تصمیـم دولـت عـراق در خصـوص برگـزاری 
انتخابـات پیـش روی مجلـس ایـن کشـور، تمامـی مرزهـای زمینـی و هوایـی عراق 
از شـنبه هفدهـم تـا دوشـنبه نوزدهـم مهـر در دو بخـش مسـافری و تجـاری ممنوع 

بود. خواهـد 
وی ادامـه داد: از تجـار و صاحبین کالاها درخواسـت می شـود، از ارسـال محموله های 
صادراتـی بـه مرزهـای ایـران بـا عـراق در هـر دو بخـش اقلیـم کردسـتان عـراق و 
مناطـق عربـی خـودداری کننـد تـا شـاهد توقـف کامیون هـا در مـرز و معطلـی در 

مرزهـای خروجـی و زیان هـای احتمالـی نباشـیم.
سـخنگوی گمـرک ایـران تاکیـد کرد: ایـن محدودیت شـامل همه مرزهـای هوایی و 

زمینـی عراق با همه کشـورها اسـت.

گرانی جهانی مواد غذایی رکورد ۱۰ ساله زد
سـازمان خواربـار و کشـاورزی ملـل متحـد )فائـو( اعـلام کـرد قیمـت جهانـی مـواد 
غذایـی در سـپتامبر تحـت تاثیر رشـد قیمت روغن هـای گیاهی و غلات بـرای دومین 

مـاه متوالـی افزایـش یافـت و بـه بالاتریـن رکورد در 10 سـال گذشـته صعـود کرد.
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه نقل از ایسـنا، شـاخص قیمت غـذای فائو 
کـه تغییـرات ماهانـه سـبدی از غـلات، دانه هـای روغنـی، محصولات لبنی، گوشـت 
و شـکر را بررسـی می کنـد، در سـپتامبر بـه 130 واحـد در مقایسـه بـا 128.5 واحـد 
بازبینـی شـده بـرای اوت افزایـش پیـدا کـرد کـه بالاتریـن قرائـت از سـپتامبر سـال 

2011 بـود. قیمت هـا بـر مبنـای سـالانه در سـپتامبر 32.8 درصـد افزایـش داشـت.
قیمـت کالاهای کشـاورزی سـال گذشـته تحت تاثیر برداشـت کمتـر و تقاضای قوی 

چیـن به میـزان چشـمگیری افزایش یافت.
شـاخص قیمـت غـلات فائـو در سـپتامبر نسـبت به مـاه پیـش از آن دو درصد رشـد 
کـرد کـه بـه دلیل رشـد چهـار درصـدی قیمت گنـدم تحت تاثیـر محدودیـت عرضه 

گنـدم صادراتـی در بحبوحـه تقاضای قـوی بود.
عبدالرضـا عباسـیان، اقتصـاددان ارشـد فائـو گفـت: در میـان غـلات مهـم، گنـدم در 
هفته هـای آینـده مـورد توجـه ویـژه خواهـد بـود، زیـرا وضعیت تقاضـا در برابر رشـد 

سـریع قیمت هـا بایـد ارزیابی شـود.
شـاخص قیمـت روغن هـای گیاهـی فائـو در سـپتامبر بـر مبنـای ماهانـه 1.7 درصـد 
رشـد کـرد و بـر مبنـای سـالانه حـدود 60 درصـد افزایـش نشـان داد. قیمـت روغن 
پالـم بـه دلیـل تقاضای قـوی بـرای واردات و نگرانی ها دربـاره کمبود نیـروی کار در 
مالـزی افزایـش یافـت. بهـای معامـلات روغن پالـم تحت تاثیـر افزایـش قیمت های 
نفـت خـام کـه از روغن های گیاهـی مورد اسـتفاده در تولیـد بیودیزل پشـتیبانی کرد، 

در اوایـل اکتبـر صعـود کـرد و در رکورد بالایی ایسـتاد.
شـاخص قیمت شـکر فائو در سـپتامبر 0.5 درصد رشـد کرد. نگرانی ها نسـبت به آب 
و هـوای نامطلـوب در برزیـل کـه صادرکننده بزرگ این کالاسـت، با کنـدی تقاضای 

واردات و دورنمـای تولیـد مطلـوب در هند و تایلند جبران شـد.
فائـو پیـش بینـی کـرد تولیـد غـلات جهـان در سـال 2021 بـه دو میلیـارد و 800 
میلیـون تـن می رسـد کـه اندکـی بالاتـر از دو میلیـارد و 788 میلیـون تن بـرآورد ماه 
پیـش ایـن سـازمان اسـت. ایـن میـزان پایین تـر از پیـش بینـی مصـرف جهانـی دو 

میلیـارد و 811 میلیـون تـن خواهـد بـود.
پیـش بینـی گـزارش جدید فائـو از میزان مصـرف جهانی غـلات بالاتـر از دو میلیارد 
و 700 میلیـون تـن بـرآورد شـده در ماه پیش بـوده و منعکس کننده اسـتفاده بیشـتر 

از گنـدم در غذای دامی اسـت.
بـر اسـاس گـزارش رویتـرز، پیـش بینـی می شـود ذخایـر جهانـی غـلات در فصـل 

زراعـی 2022-2021 کاهـش پیـدا کنـد امـا در سـطح مناسـبی خواهـد بـود.

فروش خودروهای خارجی صفر شد 
رئیـس اتحادیـه نمایشـگاه داران خـودرو مشـهد بـا اعـلام ایـن خبـر کـه فـروش 
خودروهـای خارجـی صفـر شـد، گفت: بـازار خـودرو راکد اسـت. فعلا تا زمـان تعیین 
تکلیـف مصوبـه مجلـس، هیچ خودرویـی در بازار خریـد و فروش نمی شـود. چون هم 

خریـداران و هـم فروشـندگان دسـت نگه داشـته اند.
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه نقـل از تجارت نیـوز، بـا آنکه دولـت بارها 
مخالفـت خـود نسـبت بـه واردات خـودرو را اعـلام کـرده امـا فروشـندگان خـودرو 
همچنـان نسـبت بـه واردات خودروهـای خارجـی خوشـبین هسـتند. هـم خریـداران 
و هـم فروشـندگان دسـت نگـه داشـته اند تـا تکلیف مصوبه مجلس مشـخص شـود.
بررسـی ها نشـان می دهـد فعـلا خریداری در بـازار خودرو وجـود ندارد. هـر چند تعداد 
فروشـندگان در بـازار خـودرو همچنـان زیـاد اسـت اما فعـلا همـه منتظـر مانده اند و 
کسـی خودرویـی معاملـه ای نمی کنـد. حتـی فعـالان بـازار می گوینـد دلال هـا از این 

بـازار عقب نشـینی کرده انـد.
رئیـس اتحادیـه نمایشـگاه داران خـودرو مشـهد در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه بـا این 
شـرایط امـا مردم منتظـر واردات خودروهای خارجی باشـند؟ گفـت: امیدواریم ایرادات 
گرفتـه شـده از سـوی شـورای نگهبـان برطـرف و واردات خودرو از سـر گرفته شـود. 
چراکـه بـا واردات خـودرو قیمـت انـواع خودروهـا تعدیـل می شـود و بـازار رونـق 

می گیـرد.
حمیدرضـا حیـدری ادامـه داد: یکی از دلایـل رکود در بازار، مطرح شـدن طرح واردات 
خـودرو اسـت. همین مسـاله مردم را سـرگردان کرده و باعث قفل شـدن بـازار خودرو 
شـده اسـت. او توضیح داد که در شـرایط فعلی خریدار و فروشـنده دسـت نگه داشـتند 

تـا برنامه دولت در بازار خودرو مشـخص شـود.
گزارش هـا حاکـی از این اسـت که قیمـت خـودرو در روز چهارشـنبه )14 مهر 1400( 
ثابـت مانـده و تغییـر چندانـی نداشـته اسـت. قیمـت خـودرو پرایـد پرایـد 111 با نرخ 

154 میلیـون تومـان و پرایـد 132 بـا قیمـت 133 میلیون تومان ثبت شـده اسـت.
پـژو پـارس LX بـا قیمـت 303 میلیـون تومـان ثبت شـده اسـت. قیمت دنـا معمولی 
322 میلیـون تومـان و قیمـت دنا پـلاس اتوماتیک مدل 1400 با قیمـت 460 میلیون 

تومـان معامله می شـود.
رئیـس اتحادیـه نمایشـگاه داران خـودرو با اشـاره به پیش بینـی خود درباره آینـده بازار 
خـودرو بیـان کـرد: قیمت خودرو در هفته سـوم مهر بسـتگی به تصمیـم دولت درباره 
طـرح واردات خـودرو دارد. فعـلا مـردم خـودرو نمی خرنـد و پیش بینـی می شـود بـه 

دلیـل رکـود بـازار، قیمت خـودرو در هفتـه پیش  رو ثابـت بماند.
پیـش از ایـن نیـز ایرنـا بـه نقـل از یـک نمایشـگاه دار خـودرو در تهـران نوشـته بود: 
»اکنـون بـه  جـز اندک خریـد و فروش هایـی که افـراد نیازمند پـول انجـام می دهند، 

معامـلات در بـازار به صفر رسـیده اسـت.«
هـر چنـد هفتـه گذشـته وزارت صمـت آب پاکـی را روی دسـت مـردم ریخـت امـا 
همچنـان بـازار در بلاتکلیفـی بـه سـر می بـرد. در روزهـای اخیـر سـید رضـا فاطمی 
امیـن، وزیـر صمـت گفتـه بود »در شـرایطی که تـراز تجـاری و ارزی کشـور متعادل 
اسـت، واردات خـودرو می توانـد مفیـد باشـد امـا تا پایان سـال جـاری و تـا زمانی که 

مـا بـه یک تـوازن در تـراز خارجی برسـیم، اشـتباه اسـت.«
بـا آن کـه دولـت سـیزدهم وعده سـاماندهی بـازار خـودرو را داده بود اما بایـد دید در 

روزهـای آینـده بـه ایـن وعده های مطـرح شـده چقدر عمل می شـود؟

خبر

»صبح امروز« به واکای بحران های موجود در سیاست های ارزی می پردازد؛

نرخ ارز در دست انداز برجام!
در ایران همواره نرخ دلار 
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و ثبــات آن، اهمیــت 
برنامــه  در  زیــادی 
کلان  ریزی هــای 
اقتصــادی و همچنین 
است.  داشــته  تورم  نرخ 
مستقیم  اثرگذاری  چراکه 
بــر قیمــت تمام شــده 
کالاها و هزینه های ثابت 

زندگی مردم دارد.
به گزارش روزنامه »صبح 
امرز« باید اشاره داشت که نرخ ارز را می توان 
از عوامل اثرگذاری دانســت که بی ثباتی در 
آن، رقابت پذیری کشــور را تحت تاثیر قرار 
می دهد. به عقیده کارشناسان انحراف آن از 
مقادیر تعادلی و همچنین نوسان در نرخ ارز، 
موجب ایجاد فضایی بی ثبات و نامطمئن در 

اقتصاد می گردد.
دولت ایران نیــز برای مدیریت بازار، ســه 
نرخ ترجیحی، نیمایــی و بازار آزاد را تعریف 
کرد که نرخ نخســت برای واردات کالاهای 
اساســی، نــرخ دوم بــرای معاملــه میان 
صادرکننده و واردکننده و نرخ ســوم در بازار 
اجرایی می شود. همچنین بد نیست اشاره ای 
داشته باشــیم که به نظر می رسد بازار ارز تا 
زمانی که تکلیف مذاکرات هسته ای و احیای 
برجام روشن نشــود، در برابر کاهش قیمت 
مقاومت می کند و روز گذشــته نیز با روندی 
افزایشی در کانال 27 و 28 هزار تومانی قرار 
داشــت. با توضیحات فوق بر آن شدیم تا به 
نقد سیاســت های ارزی و واکای بحران های 

موجود در این حوزه بپردازیم.
رابطه نرخ ارز و ارزش پول ملی

یک کارشناس اقتصادی در گفتگو با »صبح 
امروز« می گوید: بدون تردید کاهش نرخ ارز 
رابطه مستقیمی با افزاریش ارزش پول ملی 
دارد و در ســاده ترین دیدگاه افزایش ارزش 
پول ملی رفاه را به همراه می آورد. اما موضوع 
این اســت که کاهش طولانی مدت نرخ ارز 
اگر بتواند علامت مثبتی به تولیدکننده و وارد 
کننده بدهد تا قیمت سایر کالاها کاهش پیدا 
کند می تواند برای اقتصاد مفید باشــد. اما در 
صورتی که تنها یک ســرکوب اجباری نرخ 
باشــد به مانند فنری فشرده شده، به یکباره 

پس از یک دوره، شــوک ارزی را به همراه 
می آورد و بالطبــع افزایش یکباره قیمت ها و 

تورم کمر شکن را با خود به همراه دارد. 
دکتــر ابراهیمی ادامه می دهد: ما در دهه ۹0 
دو شــوک قیمتی دلار داشتیم که هر دو آنها 
پس از شــکل گیری تحریم ها و تشدید آنها 
ایجاد شــد. یک بار دلار از 1000 تومان به 
حدود 4000 تومان و بار دوم به مرز 30 هزار 

تومان رسید.
این کارشــناس می گوید: در خصوص تاثیر 
قیمت ارز بر تــورم و بالعکس نیز دو دیدگاه 
وچود دارد. دیدگاه طرفداران اقتصاد بازار آزاد 
که معتقدند قیمت ارز معلول تورم اســت، و 
دیدگاه مقابل آنها که می گوید قیمت ارز علت 

تورم است.
لزوم وصول حداکثری منابع حاصل از 

صادرات نفتی و حتی غیرنفتی
وی با اشــاره به اینکه »اخیرا رئیس جمهور 
بــه نهادهــای دولتی دســتور داد که زمینه 
آزادسازی پول های بلوکه شده ایران را فراهم 
کنند« بیــان می کند: موضــوع مطروحه در 

راهکارهای جلوگیــری از افزایش نرخ تورم 
وبالطبع ارز، وصــول حداکثری منابع حاصل 
از صادرات نفتی و حتی غیرنفتی کشور است 
که بدون شک باید راهبرد دولت سیزدهم در 

کنترل اقتصاد کشور باشد.
این فعال حوزه ارز مطــرح می کند: فرای از 
صادرات وصول شــده، میــزان طلب ایران 
از کشــورهای بزرگ دنیا به حدی است که 

دریافت آن مبالــغ، می تواند بخش بزرگی از 
مشکلات اقتصادی فعلی کشور را حل کند.

ابرَ بدهکاران ایران
وی با اشاره به مبالغ بستانکاری ایران از دیگر 
کشورهای بزرگ دنیا ادامه می دهد: ایران در 
حال حاضر از انگلستان قریب به 500میلیون 
پوند بابت خرید1500دســتگاه تانک از این 
کشور در ســال 1350 طلبکار است. چراکه 
هیچگاه تانکی به ایران تحویل نشــد. حتی 
عــراق نیز بابت صادرات برق و گاز رقمی در 
حدود 6میلیارد دلار به ایران بدهکار اســت. 
کــره جنوبی با بدهی 8میلیارد دلاری و ژاپن 
با بدهی 3میلیــارد دلاری از دیگر بدهکاران 
به ایران هســتند که به بهانه تحریم ها، پول 
نفت بدهی خود به ایران را بلوکه کردند. البته 
این نکته نیز بسیار حائز اهمیت است که لغو 
تحریم تاثیر بســیار مستقیمی بر کاهش و یا 

ثبات نرخ ارز دارد.
ابراهیمــی با تاکیــد بر اینکــه »دولت باید 
فرآیند برگشــت ارز حاصل از صادرات را به 
هر نحوی که امکانپذیر اســت انجام دهد« 
می گوید: مهم ترین عامل تاثیرگذار در دولت 
جدید این اســت که ما چقدر به منابع بلوکه 
شــده خود در دسترســی پیدا خواهیم کرد. 
چراکه اگر دســتمان خالی باشــد با توجه به 
کســری بودجه و تورمی که قابل پیش بینی 

هست مسلما نرخ دلار بالا خواهد رفت.
نرخ ارز یک مقوله کاملا سیاسی- امنیتی 

است
وی با اشــاره به اینکه »عدم احیای برجام و 
نپیوســتن به اف ای تــی اف زمینه را برای 
حرکت نرخ ارز به کانال هــای بالاتر فراهم 
می کنــد« تاکید می کند: بحث نــرخ ارز در 
کشــور ما یک مقوله کاملا سیاسی- امنیتی 
اســت ، در نتیجه  نمی توان تحلیل دقیق و 

اقتصادی در خصوص آن ارائه داد.
ایــن کارشــناس اقتصــادی در پایان بندی 
صحبت هــای خــود مطــرح می کنــد: لغو 
تحریم ها و احیای دوباره برجام کسری بودجه 
ما را در آینده به حداقل و یا صفر می رســاند 
چراکه برجام بــه معنای افزایش درآمد نفتی 
ما در آینده خواهد بود. در نتیجه نیاز به چاپ 
اســکناس و تزریق نقدینگی بــرای تامین 
کســری بودجه پیدا نخواهیم کرد. درنتیجه 

به تبع آن تورم نیز کنترل شــده و نوسانات 
نرخ ارز نیز به حداقل خواهد رســید. در ادامه 
این زنجیره سیاسی اقتصادی، پذیرش اف ای 
تی اف نیز باعث حذف نام ما از لیســت سیاه 
می شود و کمکی به کشور و یا بانک های ما 

خواهد کرد.
چند پیش زمینه مهم کاهش نرخ ارز

عضو هیئــت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
معتقد اســت کاهش نرخ ارز چند پیش زمینه 
مهم نیاز دارد و نمی توان انتظار داشــت که 

قیمت دلار با دستور پایین بیاید.
عبــاس آرگون در گفت وگو با ایســنا، اظهار 
کــرد: بر خــلاف برخی تصــورات، وقتی از 
ارز صحبت می کنیــم، از یک بازار و عرصه 
اقتصادی حــرف می زنیم که قطعا مختصات 
خاص خــود را دارد و مانند هر بازار دیگری 
از شرایط اقتصادی و تغییرات این حوزه تاثیر 
می پذیرد.وی با اشــاره به نــرخ بالای تورم 
در اقتصاد ایــران، بیان کــرد: همانطور که 
نرخ تورم باعث افزایش قیمت در بســیاری 
از بازارها می شــود و از مســکن و خودرو تا 
مــرغ و تخم مرغ از آن تاثیر می پذیرند، بازار 
ارز نیز این گونه اســت. یعنی در شــرایطی 
که اقتصاد ایران تورمــی 40 درصدی دارد، 
نمی توان انتظار داشــت که قیمت ارز ثابت 
بماند یا کاهــش یابد.عضو اتــاق بازرگانی 
تهران با تاکید بر این موضوع که کاهش نرخ 
ارز با شــیوه دســتوری راه به جایی نمی برد، 
توضیح داد: ما حد فاصل سال های 13۹2 تا 
13۹6 شاهد سرکوب نرخ ارز بودیم. یعنی با 
وجود آنکه اقتصاد ایــران با تورم مواجه بود 
و قیمت ها افزایــش می یافتند، نرخ ارز ثابت 
بود؛ از این رو وقتی این سرکوب متوقف شد، 
با یک شوک ارزی و افزایش جدی قیمت ها 
مواجه شدیم، از این رو، پایین آوردن دستوری 
قیمت، تنها به تاخیر در افزایش نرخ و سپس 

یک شوک جدید منجر خواهد شد.
بازار ارز تابع عرضه و تقاضاست

آرگــون با بیان اینکه بازار ارز نیز تابع عرضه 
و تقاضاست، گفت: در ســال های گذشته با 
تحریم هــای آمریکا مواجــه بودیم و همین 
موضوع دسترســی ما بــه درآمدهای ارزی 
را تحت تاثیر قرار داده اســت. یک ســوی 
ایــن ماجرا دولت اســت که عمــلا امکان 

دسترسی به بخش مهمی از درآمدهای ارزی 
خود را از دســت داده و یک سوی دیگر نیز 
بخش خصوصی اســت کــه هرچند بخش 
مهمــی از ارز حاصل از صــادرات خود را به 
کشــور بازگردانده اما از یک سو با توجه به 
تحریم ها مجبور هزینه بیشــتری برای تولید 
و صادرات شده و از سوی دیگر بازگشت ارز 
را با دشواری هایی فراوان نهایی کرده است.

وی ادامــه داد: اگر بخواهیــم نرخ ارز پایین 
بیایــد، از ســویی بایــد بــرای تحریم ها و 
محدودیت ها چاره ای پیدا کنیم تا با افزایش 
عرضــه، قیمت کاهش پیدا کند و از ســوی 
دیگر با برطرف کردن مشــکلات زیرساختی 
اقتصاد ایران ماننــد تورم، افزایش قیمت ارز 
را نیز مانند دیگــر بازارها کند کنیم. در غیر 
این صورت و با دســتور و اجبار قطعا راه به 
جایــی نخواهیم برد.به گفته آرگون، آنچه در 
بازار ارز بیشــترین اهمیــت را دارد، ثبات در 
نــرخ و پیش بینی پذیری آینده اســت، یعنی 
سیاست ها باید به ســمتی برود که از سویی 
شــوک قیمتی محدود شود و از طرف دیگر، 
برای سرمایه گذار امکان پیش بینی از آینده و 

تحلیل شرایط ایجاد شود.

ایران در حال حاضر از 
انگلستان قریب به 5۰۰میلیون 
پوند بابت خرید15۰۰دستگاه 
تانک از این کشور در سال 
135۰ طلبکار است. چراکه 
هیچگاه تانکی به ایران 
تحویل نشد. حتی عراق نیز 
بابت صادرات برق و گاز 
رقمی در حدود 6میلیارد 
دلار به ایران بدهکار است. 
کره جنوبی با بدهی 8میلیارد 
دلاری و ژاپن با بدهی 
3میلیارد دلاری از دیگر 
بدهکاران به ایران هستند

 موضوع مطروحه در 
راهکارهای جلوگیری از 
افزایش نرخ تورم وبالطبع 
ارز، وصول حداکثری منابع 
حاصل از صادرات نفتی و 
حتی غیرنفتی کشور است که 
بدون شک باید راهبرد دولت 
سیزدهم در کنترل اقتصاد 
کشور باشد
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دز دوم واکسن را چه مدت پس از ابتلا به 
کرونا تزریق کنیم؟

یک پزشک اورژانس با بیان اینکه »واکسیناسیون تعریف مشخص دارد و وقتی واکسیناسیون 
کامل می شــود که 14 تا 28 روز از تزریق دوز دوم آن گذشته باشد، گفت: با این حال کسی 
که بین تزریق دو دوز واکســن، مبتلا می شود 8 تا 12 هفته پس از بهبودی می تواند دوز دوم 

را دریافت کند.
ایســنا نوشت: حسین کرمانپور با اشــاره به اینکه علائم و شدت بیماری در بیماران کرونایی 
تغییری نکرده اســت، اظهار کرد: روند بیماری نیز تا اوایل مهر کاهشی بود، اما از آن پس بر 
اســاس مشاهدات بنده روند ثابتی از مراجعات را شــاهد هستیم که می تواند علل مختلفی از 
جمله میزان رعایت پروتکل های بهداشتی، نگرش مردم نسبت به واکسیناسیون و تعداد بالای 
بستری های ICU دارد. تا زمانی که در کل بیش از 4000 بیمار بستری در این بخش ها داشته 

باشیم باید انتظار داشت که اعداد و ارقام ابتلا و مرگ تغییری نکند.
وی افزود: متاســفانه شــاید آگاهی رسانی کم باشــد و موردی که به اشتباه ذکر می شود این 
اســت که با آغاز واکسیناسیون، دانش آموزان می توانند ســرکلاس حاضر شوند. درحالی که 
اصلا چنین چیزی در هیچ جای دنیا مطرح نیســت. واکسیناســیون تعریف مشخص دارد و 
وقتی واکسیناســیون کامل می شود که 14 تا 28 روز از تزریق دوز دوم گذشته باشد تا ایمنی 

لازم ایجاد شود.
او با اشاره به باور اشتباه تاثیر یک دوز واکسن کرونا بر ایمنی زایی، بیان کرد: متاسفانه برخی 
در کشور ما تصور می کنند تنها با تزریق یک دوز واکسن دیگر ایمن شده و می توانند رعایت ها 
را کاهش دهند و این موضوع ســبب می شود برخی در فاصله زمانی موعد تزریق دوز دوم به 

بیماری مبتلا شوند که تاثیر واکسن را تحت الشعاع قرار می دهد.
کرمانپور با تاکید بر رعایت تهویه هوا در اماکن سربســته و عدم برگزاری دورهمی ها، اظهار 
کرد: متاســفانه کســانی که در یک جمع به کرونا مبتلا می شــوند وضعیت بدتری نسبت به 
کســانی دارند که از تماس با یک فرد مبتلا شــدند؛ زیرا در معرض حجم بالایی از ویروس 

قرار می گیرند.
وی درباره تزریق واکســن کرونا نیز گفت: کسانی که می خواهند واکسن بزنند در درجه اول 
باید از عدم ابتلا و ناقل بودن خود مطمئن شــوند و بعد از آن واکسن دریافت کنند؛ چون اگر 
مبتلا باشند و واکسن بزنند، واکسن عملا تاثیری ندارد؛ زیرا تحریک سیستم ایمنی به واسطه 
ابتلا به کرونا به مراتب بیشتر است. تمام واکسن ها از نسخه اصل ویروس ساخته شده است 
و ما هم نمی دانیم فرد به کدام نوع از انواع کرونا مبتلا می شــود. به همین دلیل واکســن ها 

درجات متفاوتی دارند. 
به گفته این پزشــک اورژانس، بر این اســاس اگر تماسی با فرد مشکوکی در 10 روز قبل از 
واکسیناســیون داشته باشــند باید 14 روز صبر کنند، اگر هیچ علامتی ظاهر نشد، می توانند 
واکســن بزنند. اما اگر کمترین علامتی از کرونا شامل بدن درد، تنگی نفس، سردرد، سرفه، 
آبریزش بینی، ضعف و بی حالی و... داشــتند، تست دهند تا با اطمینان از عدم بیماری واکسن 

را دریافت کنند.
کرمانپور تاکید کرد: ابتلا به کرونا پس از دریافت دوز اول واکســن به منزله یک دوز واکسن 
حساب می شود. بر اساس مندرجات مقالات علمی معتبر کسی که بین تزریق دو دوز واکسن 

مبتلا می شود 8 تا 12 هفته پس از بهبودی می تواند دوز دوم را دریافت کند.
وی در پاســخ به پرسشی درباره پیش بینی از شــرایط بیماری در روزهای آتی، تصریح کرد: 
پیش بینی اپیدمیولوژیســت ها حکایت از رشد مجدد بیماری در آبان ماه دارد، اما اگر وضعیت 
به همین منوال باشد با توجه به تسریع روند واکسیناسیون، پیک ششم به سختی پیک پنجم 

نخواهد بود. پیک پنجم با نوع دلتای کرونا سخت ترین پیک بود.
کرمانپور با اشاره به اهمیت سیاست های دولت و حاکمیت برای مهار بیماری، ادامه داد: وقتی 
وضعیت زرد و یا آبی می شود عملا زمان خوبی برای برنامه ریزی و مدیریت بیماری داریم، اما 
شرایط رها می شود و مردم هم کمتر رعایت می کنند؛ شرایطی که در پیک چهارم و پنجم آن 
را تجربه کردیم. اگر اکنون که رنگبندی ها در حال زرد و آبی شدن است، مسئولان کشوری 

و منطقه ای روش هایی را اتخاذ کنند که کنترل از دست نرود، وضعیتمان بهتر خواهد شد.
وی تاکید کرد: بر اســاس پژوهش های صورت گرفته در کشــور ما در شــهرهای بزرگ که 
آلودگی هوا داریم، نور خورشــید به خوبی به افراد نمی رســد و مشاغل هم کارمندی است و 
 D اغلب پایین است. ویتامین D آفتاب کمی به افراد می تابد و بر این اســاس سطح ویتامین
نقش موثری در افزایش ایمنی بدن دارد؛ بنابراین افراد اگر می توانند سطح ویتامین D را اندازه 
گیری کنند و در صورت پایین بودن میزان آن با نظر پزشک، ویتامین D مصرف کنند. استفاده 
از میوه ها و سبزیجات بسیار در ایمنی زایی موثر است. لبنیات، نان و گوشت را در حد متعادل 

مصرف کنند و نیازی نیست مصرف این اقلام را افزایش دهند.

کمبود پزشک در درمانگاه های رازوجرگلان 
رئیس شبکه بهداشت و درمان رازوجرگلان گفت: مراکز بخش غلامان در حال حاضر با یک 
پزشک فعالیت دارد و نیازمند پزشک دیگری است، مرکز کلاته ابریشم در حال حاضر به مدت 
یک هفته است که هیچ پزشکی ندارد و مرکز شهر یکه سعود نیازمند یک پزشک دیگر است.
فارس نوشت: رضا علی یوسفی با بیان اینکه »در این شهرستان 8 مرکز درمانگاهی با عنوان 
مراکز شــبکه بهداشت و درمان فعال است که مرکز شهری شبانه روزی راز و شهر یکه سعود 
مجوز فعالیت شبانه روزی دارند و مراکز غلامان، راستقان، باغلق، کلاته ابریشم، تنگه ترکمن 
و حصارچه از دیگر مراکز فعال بهداشــت و درمان این شهرســتان است« اظهار کرد: تمامی 
ایــن مراکز دارای داروخانه فعال هســتند که فعالیت های همچــون ویزیت بیماران، خدمات 
بهداشت محیط، خدمات واکسیناسیون، خدمات دندان پزشکی در 6 مرکز )راز، غلامان، کلاته 
ابریشم، باغلق، یکه سعود و حصارچه( مراقبت مادر و کودک، مراقبت از مادران باردار، خدمات 

بهداشت و روان و واکسیناسیون و بازدید از منازل انجام می شود.
رئیس شــبکه بهداشــت و درمان رازوجرگلان افزود: به جز مرکز شــهر راز و یکه سعود که 
شــبانه روزی هســتند و ارائه خدمات می کنند دیگر مراکز بخش غلامان که در حال حاضر با 
یک پزشک فعالیت دارد نیازمند پزشک دیگری است و مرکز کلاته ابریشم در حال حاضر به 
مدت یک هفته اســت که هیچ پزشــکی ندارد و مرکز شهر یکه سعود که 15 هزار نفر تحت 

پوشش دارد دارای 4 پزشک است و نیازمند یک پزشک دیگر است.
وی با اشــاره بــه فعالیت 17 مامــا در مراکز درمانی این شهرســتان گفت: ســاعت کاری 

درمانگاه های این شهرستان از ساعت 7 و 15 دقیقه صبح تا 14 و 30 دقیقه است.
یوســفی در خصوص احداث بیمارستان رازوجرگلان نیز خاطرنشان کرد: مکان بیمارستان در 
جای مناســب با 23 هزار مترمربع و دارای 64 تخت جانمایی شده است که برای احداث آن 

مبلغ 50 میلیارد تومان اعتبار اختصاص یافته است.

خشم گوترش از بی عدالتی در توزیع واکسن 
کرونا در جهان

دبیر کل سازمان ملل متحد با بیان اینکه »بی عدالتی در توزیع واکسن کرونا بزرگترین متحد 
همه گیری این ویروس اســت« خواهان کمک به عملی شدن هدف سازمان جهانی بهداشت 

در واکسینه کردن 40 درصد از مردم جهان تا پایان سال میلادی جاری شد.
ایرنا به نقل از خبرگزاری »شــین هوا« نوشــت: آنتونیو گوترش، دبیرکل ســازمان ملل در 
کنفرانس خبری مشــترک با تدروس آدهانوم گبریسوس مدیر کل سازمان جهانی بهداشت، 
از تمامی طرف های مرتبط خواست تا کمک کنند که راهبرد واکسیناسیون جهانی کووید 1۹ 

سازمان جهانی بهداشت در سال 2022 به واقعیت تبدیل شود.
گوترش از تمامی طرف های مرتبط در جهان خواســت تا برای تبدیل راهبرد به واقعیت، قدم 

بردارند و منابع خود را بسیج کنند.
دبیرکل سازمان ملل گفت: اکنون که ماهانه نزدیک به یک میلیارد و 500 میلیون دز واکسن 
تولید می شــود، اگر حدود 8 میلیارد دلار برای اطمینان از توزیع عادلانه واکسن تهیه کنیم تا 
پایان ســال 40 درصد از مردم جهان را می توانیم واکسینه کنیم. موفقیت این طرح مستلزم 
توزیع عادلانه اســت. بدون رویکرد هماهنگ و عادلانه، کاهش موارد ابتلا در کشورها ادامه 

دار نخواهد بود.

خبر

شواهدعلمی؛عاملانتخابواکسنبرایمادرانباردار

آیاهمچنانبایدنگرانبروزپیکششمکروناباشیم؟

رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت درباره نوع واکسن درنظرگرفته شده 
برای مادران باردار و دُز یادآور کادر بهداشــت 
و درمان، گفت: این تصمیم مبتنی بر شــواهد 
علمی و موجودی واکسن در کشور اخذ شده و 

تحت تاثیر هیچ عاملی قرار نمی گیرد.
وبدا نوشــت: محمد مهدی گویــا درباره نوع 
واکسن درنظرگرفته شده برای مادران باردار و 
دُز یادآور کادر بهداشت و درمان با بیان اینکه 
»کمیته فنی واکسیناســیون کشور از برجسته 
ترین اســتادان تشکیل شــده است و درمورد 

اینکه چه نوع واکسنی برای کدام گروه سنی 
اظهار  استفاده شــود، تصمیم گیری می کند« 
کــرد: این تصمیم مبتنی بر شــواهد علمی و 
موجودی واکســن در کشور اخذ شده و تحت 

تاثیر هیچ عاملی قرار نمی گیرد.
 رییس مرکــز مدیریت بیماری هــای واگیر 
وزارت بهداشت با اشاره به واکسیناسیون زنان 
باردار با واکســن سینوفارم، بیان کرد: از مدت 
ها پیش با حضور اعضــای کمیته بارداری و 
متعددی  جلســات  بهداشــت  وزارت  زایمان 
تشکیل شده و اســتفاده از واکسن سینوفارم 

برای خانم های بــاردار مورد تایید قرار گرفت 
و ســازمان غذا و دارو هم تاییدیه داده است؛ 
بنابراین ایجاد تردید در استفاده از این واکسن 
اصلا کار درســتی نیســت و ســبب نگرانی 
خانم های باردار و خانواده هایشان می شود. این 
درحالی است که بررســی های کامل صورت 

گرفته است.
وی بــا بیــان اینکــه »تعجــب می کنم از 
اظهارنظرهایی که در رســانه های مختلف و 
بدون ملاحظه مطرح می شود« گفت: درواقع 
طرح چنیــن موضوعاتی، پیامدهای خوشــی 

نخواهد داشت.
گویا در ادامه به نوع واکسن درنظرگرفته شده 
برای دُز بوســتر کادر بهداشت و درمان اشاره 
و بیــان کرد: درباره نوع واکســن یادآور کادر 
بهداشــت و درمان مدت هــای مدیدی بحث 
شده اســت و آن ها می توانند از انواع مختلف 
واکســن هایی که در کشــور موجود است به 

عنوان دُز بوستر استفاده کنند.
وی با ذکر این نکته که از بین واکســن های 
موجود در کشور، نوع مناسب را برای دُز بوستر 
انتخاب کردیم، توضیح داد: کادر بهداشــت و 

درمان می توانند از واکســن آســترازنکا و یا 
پاســتوکووک برای دُز بوستر اســتفاده کنند. 
از برخی افــراد که اظهارنظرهــای متعددی 
می کنند خواهش می کنــم در نظرات کمیته 
علمی که به وزارت بهداشت اعلام می شود و 
وزارتخانه آن ها را عینا مورد استفاده قرار داده 
و بر مبنــای آن تصمیم می گیرد، تردید ایجاد 
نکنند. ایجاد تردید جز اینکه باعث شود مردم 
اعتماد خود را به این تصمیمات از دست دهند 
هیچ فایده ای نخواهد داشــت و قطعا به ضرر 

ملت خواهد بود.

دبیــر کمیتــه علمــی کشــوری کرونــا بــا 
ــی  ــای ناش ــودن مرگ ه ــالا ب ــه »ب ــان اینک بی
از کرونــا در کشــور و در برخــی اســتان ها، 
ــال  ــن ح ــت« در عی ــم اس ــک پنج ــار پی از آث
ــت:  ــم، گف ــک شش ــروز پی ــال ب ــاره احتم درب
ــلام  ــا اع ــی در دنی ــع علم ــیاری از مجام بس
ــر  ــر اکتب ــت در اواخ ــن اس ــه ممک ــد ک کردن
ــن  ــا ای ــیم. ب ــه باش ــدی مواج ــک جدی ــا پی ب
ــاس  ــر اس ــا ب ــن پیش بینی ه ــه ای ــال هم ح
ــزان  ــه، می ــت جامع ــات بهداشــتی و رعای اقدام
اینکــه ســوش  واکسیناســیون و همچنیــن 
ــات بهداشــتی  ــه اقدام ــه نســبت ب ــدی ک جدی
ــر  ــر، متغی ــا خی ــد ی ــاوم باش ــن مق ــا واکس ی

ــت. اس
ایســنا نوشــت: دکتــر حمیدرضــا جماعتــی 
دربــاره وضعیــت کرونــا در کشــور و علــت 
ــودن  ــالا ب ــهرها و ب ــی ش ــودن برخ ــز ب قرم
ــرد:  ــح ک ــق، تصری ــی مناط ــا در برخ مرگ ه
ــی  ــور و در برخ ــا در کش ــودن مرگ ه ــالا ب ب
ــال  ــت. ح ــم اس ــک پنج ــار پی ــتان ها از آث اس
در برخــی اســتان های بــا واکسیناســیون و 
ــر  ــار کمت ــردم آم ــود م ــت خ ــات و رعای اقدام
شــده، امــا در برخــی اســتان ها متاســفانه 
ــیده اســت.  ــود نرس ــرل خ ــد کنت ــه ح ــوز ب هن
ــر  ــزان مرگ ومی ــال می ــن ح ــزود: در عی وی اف
هــم بــا قرمــزی اســتان ارتباطــی نــدارد؛ 
مناطــق  بســیاری  در  معمــولا  چراکــه 
ــت.  ــاری اس ــدت بیم ــل ش ــه دلی ــر ب مرگ ومی
از ســوی دیگــر بســیاری از بیمــاران دیرهنــگام 
ــری  ــه درگی ــر ب ــه منج ــد ک ــه می کنن مراجع
شــدیدتر ریــه می شــود و باعــث می شــود 
بســیاری بیمــاران در بخش هــای مراقبــت 
ــدت  ــم ش ــن ه ــوند. بنابرای ــتری ش ــژه بس وی
ــزان  ــگام، می ــه دیرهن ــم مراجع ــاری و ه بیم

ــزان  ــرد. از نظــر می ــالا می ب ــر را ب مــرگ و می
بــروز، آثــار باقــی مانــده از پیــک قبلــی اســت 
کــه امیدواریــم بــه تدریــج طــی دو ســه هفتــه 
آینــده بــا واکسیناســیون و اقدامــات بهداشــتی 
ــیم  ــاهد باش ــم ش ــود، بتوانی ــام می ش ــه انج ک
ــمت  ــه س ــز ب ــم از قرم ــهرها ه ــن ش ــه ای ک

ــد. ــت کنن ــی و زرد حرک نارنج
مصوبات پیشگیرانه کمیته علمی کرونا

ــی  ــان دو رقم ــی زم ــاره پیش بین ــی درب جماعت
فکــر  گفــت:  کشــور،  در  مرگ هــا  شــدن 
می کنــم اگــر بــا مســاله جدیــدی مواجــه 
نشــویم کــه البتــه مــا اقدامــات لازم را در 
کمیتــه علمــی بــرای پیشــگیری از پیــک 
جدیــد، مصوبــات را انجــام دادیــم. بــر همیــن 
اســاس امیدواریــم بــا اجــرای ایــن مصوبــات و 
عــدم ایجــاد پیــک جدیــد، بتوانیــم طــی چنــد 
هفتــه آینــده بــا انجــام واکسیناســیون های 
ــات  ــت و اقدام ــام اس ــال انج ــه در ح ــوی ک ق
ــار واکسیناســیون  ــه در کن ــی ک ســریع و عاجل
میــزان  کاهــش  شــاهد  می شــود،  انجــام 

باشــیم. مرگ ومیــر 
ــاره  ــا درب ــوری کرون ــی کش ــه علم ــر کمیت دبی
گفــت:  پیشــگیرانه،  مصوبــات  جزئیــات 
خلاصــه ایــن مصوبــات شــامل ادامــه تســریع 
واکسیناســیون بــرای رســیدن بــه ایمنــی 
جمعــی اســت و همچنیــن موضــوع اســتفاده از 
واکســن های بوســتر اســت کــه بایــد اســتفاده 
شــود. همچنیــن اقداماتــی ماننــد بســته مانــدن 
ــا  ــگاه ها ت ــدارس و دانش ــی و م ــع عموم مجام
ــی برســیم. ــی جمع ــه ایمن ــم ب زمانیکــه بتوانی

معیار رنگ بندی کرونایی شهرها
شــهرها،  رنگ بنــدی  معیــار  دربــاره  وی 
ــاس  ــر اس ــا ب ــگ بندی ه ــرد: رن ــح ک تصری
میــزان ابتــلا بــه بیمــاری اســت؛ یعنــی ممکــن 

اســت کــه میــزان مرگ ومیــر در شــهری کــم 
باشــد، امــا چــون میــزان ابتــلا کــه بــر اســاس 
ــت.  ــاد اس ــت، زی ــاری کروناس ــخیص بیم تش
ــداد بســتری  ــالا رود، تع ــلا ب ــداد ابت ــی تع وقت
هــم بــالا رفتــه و می توانــد منجــر بــه افزایــش 
ــی  ــک آلارم ــا ی ــرای م ــود، ب ــر ش مرگ و می
ــی را انجــام  ــد اقدامات ــه در اینجــا بای اســت ک
ــداد  ــر اســاس تع ــدی ب ــم. اســاس رنگ بن دهی
افــرادی اســت کــه بــه بیمــاری مبتــلا شــدند 
ــراد  ــداد اف ــخیص تع ــزان تش ــاس می ــر اس و ب

ــلا اســت. مبت
احتمال بروز پیک ششم؛ آری یا خیر؟

ــروز پیــک ششــم  ــاره احتمــال ب ــی درب جماعت

ــی  ــع علم ــیاری از مجام ــرد: بس ــان ک ــز بی نی
ــه ممکــن اســت در  ــد ک ــا اعــلام کردن در دنی
اواخــر اکتبــر؛ یعنــی اواخــر مهــر و اوایــل آبــان 
مــاه بــا پیــک جدیــدی مواجــه باشــیم. بــا ایــن 
ــاس  ــر اس ــا ب ــن پیش بینی ه ــه ای ــال هم ح
ــزان  ــه، می ــت جامع ــات بهداشــتی و رعای اقدام
اینکــه ســوش  واکسیناســیون و همچنیــن 
ــات بهداشــتی  ــه اقدام ــه نســبت ب ــدی ک جدی
ــود  ــاد می ش ــد، ایج ــاوم باش ــن مق ــا واکس ی
یــا خیــر متغیــر اســت. بــه عبــارت دیگــر اگــر 
همیــن شــرایط باشــد و مــا بــه ایمنــی جمعــی 
ــردم  ــم م ــتی را ه ــات بهداش ــیم و اقدام برس
ــن  ــاهد چنی ــت ش ــن اس ــد، ممک ــام دهن انج

پیک هایــی نباشــیم.
وضعیت سوش های جدید کرونا چگونه 

است؟
ســوش  اکنــون  آیــا  اینکــه  دربــاره  وی 
نگران کننــده ای کــه کشــور مــا را تهدیــد 
ــت:  ــر، گف ــا خی ــت ی ــر اس ــورد نظ ــد، م کن
ــد  ــه بتوانن ــوش هایی ک ــی از س ــلا گزارش فع
هرچنــد  نداشــتیم.  باشــند،  تهدیدکننــده 
ــو و...  ــد م ــوش هایی مانن ــی از س گزارش های
ــات بهداشــتی  ــا اقدام ــبختانه ب ــه خوش ــود ک ب
و واکسیناســیون در کشــورها، باعــث شــد کــه 
ــادی مهــار شــده و  ــا حــد زی ــن ســوش ها ت ای

وارد چرخــه پاندمــی کل کشــورها نشــود.

وضعیت میزان آب دریاهای ایران چگونه است؟

پیشروی عمان و خلیج فارس و عقب نشینی خزر
مدیرکل مرکز علوم جو و اقیانوسی سازمان 
هواشناسی کشــور گفت: سطح آب دریای 
عمان و خلیج فارس تا 5 میلیمتر در ســال 
افزایــش دارد و همزمان تراز دریای خزر رو 
به کاهش اســت که همه این تحولات به 

دلیل افزایش گرمای زمین رخ می دهد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« به نقل 
از ایرنا، بهزاد لایقی درباره تاثیر گرم شــدن 
اقلیــم بر وضعیــت آب های ایــران، اظهار 
کرد: تغیر اقلیم موجــب افزایش دمای آب 
در خلیج فارس و عمان شــده اســت و تراز 
آب در دریای عمان و خلیج فارس تا ســالی 
5 میلیمتر افزایش یافته اســت که از جمله 
پیامدهای آن فرســایش نواحی ساحلی در 

نوار جنوبی کشور است.
وی فرسایش اکوسیستم منطقه ساحلی را از 
دیگر پیامدهای افزایش آب دریاها دانست و 
گفت: افزایش دمای آب به جانداران فشــار 
مــی آورد و هم گیاهان آبــی را در معرض 
انقــراض قرار می دهد و شــرایط زندگی را 

سختتر می کند.
لایقــی همچنین به وضعیــت دریای خزر 
اشــاره کرد و توضیح داد: عمده تاثیر تغییر 

اقلیم در خــزر، کاهش بارندگــی در حوزه 
آبریز خزر اســت که منجر به آن شده است 
تــا تراز آب خزر کم شــده و پس روی آب 
دریا را داشته باشــیم. این وضعیت می تواند 
در دهه های آتی به تغییر اکوسیســتم دریا 

منجر شود.
مدیرکل مرکز علوم جو و اقیانوسی سازمان 
هواشناسی کشور به طوفان حاره ای شاهین 
که در هفته گذشته به ایران رسید اشاره کرد 
و توضیح داد: توفان حاره ای روی اقیانوس 
هند تشکیل می شــود و در شمال اقیانوس 
هند رشــد پیدا می کند و به ســمت کشور 
عمان یا پاکستان می رود. اما یکبار در سال 
86 سابقه داشته که وارد دریای عمان شده 
اســت و راهش را به سمت ایران ادامه داده 
است و اکنون بعد از 14 سال مجدد به ایران 
رسیده اســت که این وضعیت هم می تواند 
مربوط به تغییر اقلیم و ناشــی از گرم شدن 

آب های سطح اقیانوس باشد.
لایقی ادامــه داد: افزایش دمای آب، هوای 
سطح اقیانوس را سبک می کند و وقتی این 
اتفــاق بیفتد هوا صعــود می کند و لایه کم 
فشار رشــد پیدا می کند و توسعه می یابد و 

ســرعت وزش باد در اطرفش زیاد می شود 
و شــکل حلقه ای به خود می گیرد و ابرهای 
طوفــان زا که بارش شــدید دارد ایجاد می 
شــود.به گفته وی طوفان حاره ای تا زمانی 
کــه از آب گــرم روی دریــا تغذیه می کند 
مرتب رشد می کند و رشد آن وقتی متوقف 

می شــود که وارد خشکی شود و منبع تغذیه 
از اقیانوس قطع شود.

مدیرکل مرکز علوم جو و اقیانوسی سازمان 
هواشناسی کشور با اشاره به افزایش دمای 
هوا و احتمــال کوتاه شــدن فاصله زمانی 
طوفان هــای حاره ای، گفــت: از مدل های 
اســتفاده  ردیابی طوفان ها  برای  پیش بینی 
می کنیم از 4 روز قبل از شکل گیری طوفان 
حاره ای شــاهین هم هشــدارهای سازمان 
هواشناســی شــروع شــد. وی با اشاره به 
افزایــش دمای هوا و احتمال کوتاه شــدن 
فاصله زمانــی طوفان های حاره ای، توضیح 
داد: از مدل هــای پیش بینــی برای ردیابی 
طوفان ها اســتفاده می کنیــم از 4 روز قبل 
از شــکل گیری طوفان حاره ای شاهین هم 
هشدارهای ســازمان هواشناسی شروع شد. 
ابزار پایش طوفان تصاویر ماهواره ای است 
که رصد کردیم ضمــن اینکه یکی دیگر از 
ابزارها رادار هواشناســی با برد مناسب است 
که می تواند مســیر طوفان را رد یابی کند. 
اکنون رادار هواشناســی لازم را در سواحل 
عمان نداریم. کشور ما در چند سال اخیر دو 
نمونــه از توفان های حاره ای را تجربه کرده 

اســت، یکی توفان »گونو« در سال 1386 
که به ســواحل چابهار رســید و تا نزدیکی 
تنگه هرمز و جاســک نیــز اثرات خود را بر 
جا گذاشــت که بر اثر آن بارش شــدیدی 
در نزدیکی جاســک رخ داد، دیگری توفان 
»فِت« در ســال 138۹ بود کــه در دریای 
عمان اثــر خود به جای گذاشــت و بارش 
شدید و وزش باد آن به سواحل عمان یعنی 

چابهار هم رسید.
بر اســاس نتایج برخی مطالعــات اقلیمی، 
اجتناب ناپذیر  دریاهــا  آب  افزایش ســطح 
است و ســناریوهای مختلف اقلیمی مقادیر 
متفاوتــی را برای آن پیش بینی کرده اند.  به 
عنــوان نمونه،  طبق ســناریویی که معتقد 
اســت میانگین دمای کره زمین سه درجه 
ســانتیگراد از زمان پیش از انقلاب صنعتی 
افزایــش می یابــد، بین 2 تا 4 متر ســطح 
آب دریاها بــالا خواهد آمــد، در حالی که 
محدودکردن گرم شدن زمین به 1.5 درجه 
به میزان قابل ملاحظه ای این ســرعت را 
کاهش می دهد که در نتیجه آن 1.5 متر یا 
کمتر از آن افزایش ســطح آب دریاها را تا 

سال 2300 خواهیم داشت.

عمده تاثیر تغییر اقلیم 

در خزر، کاهش بارندگی در 

حوزه آبریز خزر است که 

منجر به آن شده است تا تراز 

آب خزر کم شده و پس روی 

آب دریا را داشته باشیم. این 

وضعیت می تواند در دهه های 

آتی به تغییر اکوسیستم دریا 

منجر شود
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ویشکا آسایش از جشنواره آمریکایی 
جایزه برد

ویشکا آسایش برای بازی در فیلم سینمایی »گورکن« جایزه ویژه هیئت داوران سی وهفتمین جشنواره  
فیلم های آسیایی لس آنجلس را دریافت کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، با اعلام نتایج ســی وهفتمین جشــنواره  فیلم های 
آسیایی لس آنجلس، فیلم سینمایی گورکن به کارگردانی کاظم ملایی و تهیه کنندگی سینا سعیدیان، 

موفق به دریافت جایزه ویژه هیئت داوران برای بازی ویشکا آسایش از این رویداد سینمایی شد.
شب گذشته جایزه اصلی سی وهفتمین جشنواره  فیلم های آسیایی لس آنجلس به فیلم آمریکایی »من 
یک مرد ســاده بودم« )نامزد بهترین فیلم ساندنس 2021( رسید و هیئت داوران جایزه  ویژه خود را به 
ویشکا آسایش برای بازی در فیلم سینمایی گورکن اهدا کردند. در متن بیانیه هیئت داوران آمده است: 

آسایش در نقش سوده اجرای خیره کننده ای دارد که شما را به پیچیدگی دنیای خود دعوت می کند.
ویشــکا آســایش تاکنون علاوه بر دریافت این جایزه، نامزد بهترین بازیگر زن از یازدهمین جشنواره  
فیلم کوئینز ورلد آمریکا نیز شده است و چندی پیش نیز توانست از نوزدهمین جشنواره بین المللی فیلم 
ریورســاید و دهمین جشنواره فیلم زمستان نیویورک جایزه بهترین بازیگری زن را برای بازی در فیلم 

سینمایی گورکن دریافت کند.
 امســال سی وهفتمین جشنواره  فیلم های آسیایی و اقیانوسیه لس آنجلس، از 23 سپتامبر تا اول اکتبر 

2021 )1 تا ۹ مهرماه 1400( بصورت حضوری در شهر لس آنجلس آمریکا برگزار شد.
ویشکا آسایش، حسن معجونی، مهراوه شریفی نیا، مهدی حسینی نیا، رضا بهبودی، بهنوش بختیاری، 
ســیاوش چراغی پور، حمیدرضا محمــدی، گوهر خیراندیش، محمود نظرعلیان و یدالله شــادمانی از 

بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

پیام وزیر ارشاد برای جشنواره فیلم کودک
در نخســتین روز ســی و چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم هــای کودکان و نوجوانــان متن پیام 

»محمدمهدی اسماعیلی« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به این جشنواره منتشر شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ستاد اطلاع رسانی جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان، متن پیام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به شرح زیر است: »جشنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان، به واسطه  حضور زلال فرزندان این سرزمین، همواره میعادگاه همدلی های مهربانانه 
بوده است. رویاپردازی های کودکانه و نوجوانانه مولد نشاط و سرزندگی بوده و رنگ امید و آرزو به نقش 

واقعیت های جهان امروز می زند.
از آنجا که سینمای ملی ایران زمین، جایگاهی شایسته در عالم هنرهای ماندگار در سطح جهان به خود 

اختصاص داده است، اهمیت جشنواره  کودک و نوجوان بر کسی پوشیده نیست.
امید اســت هنرمندان و فیلمســازان متعهد ایرانی با بهره گیری از فرهنگ ناب و انسان ساز اسلامی، 
پرورش دهنده  نسل هایی باشند تا علاوه بر اینکه در تقابل با نظام های سلطه، یارای ایستادگی و مقاومت 
داشــته باشند، نقشی موثر و پیشتاز در بازسازی تمدن نوین اسلامی و حرکت به سمت قله های تعالی 

و پیشرفت ایفا کنند.
شعار امسال جشنواره با عنوان »سینما سرزمین خیال« بیانگر رسالت خطیر هنر هفتم در حفظ روحیه 
رویاپردازی و نشاط آفرینی برای کودکان و نوجوانان سرزمین ما و همه جهان است تا در دوران سختی 
که به واســطه همه گیری بیماری کرونا بر ما گذشــت، با جادوی سینما به فردایی سرشار از آرامش و 
دوســتی بیندیشیم و از داغ کودکان و نوجوانان و خانواده های سوگوار و آسیب دیده  این بلای عالم گیر 

بکاهیم.
از اولویت های ســینمای ایران، ارتقاء کمــی و کیفی آثاری با محوریت کــودکان و نوجوانان امروز، 
آینده سازان فردایی بالنده و افتخارآفرین برای ایران اسلامی است. امید است این امر با بسیج و همدلی 

هنرمندان و نهادهای فرهنگی در آینده ای نزدیک به بار بنشیند.
برپایی این رویداد فرهنگی با رعایت دقیق شــیوه نامه های بهداشتی که حفظ و صیانت از ارزش های 
فرهنگی را وظیفه بزرگ خــود می داند، برگ زرین دیگری بر دیباچه خاطرات و خرد جمعی کودکان 

این سرزمین خواهد افزود«
 سی و چهارمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، به دبیری علیرضا تابش از 16 تا 21 

مهر 1400 )8 تا 13 اکتبر 2021( با شعار »سینما، سرزمین خیال« برگزار می شود.

نتفلیکس با »بازی مرکب« در تلوزیون می درخشد
»بازی مرکب« نتفلیکس می تواند در جوایز امی تاریخ ســاز شود و به عنوان »انگل« تلویزیونی مطرح 

شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ورایتی، ســریال درام کره ای زبان »بازی مرکب« که به 
سرعت تبدیل به یکی از پرمخاطب ترین سریال های تاریخ نتفلیکس شده، به گفته آکادمی تلویزیون 

صلاحیت شرکت در جوایز پرایم تایم امی را دارد.
سخنگوی آکادمی گفت چون این سریال تحت هدایت نتفلیکس که یک شرکت آمریکایی است ساخته 

شده و از ابتدا قرار بوده در آمریکا توزیع شود، می تواند وارد رقابت جوایز امی بشود.
از آنجا که »بازی مرکب« به صورت بین المللی تهیه شده، همچنین صلاحیت ورود به امی بین المللی را 
دارد اما این سریال نمی تواند وارد هر 2 بخش شود چون قوانین آکادمی تلویزیون که واقع در لس آنجلس 

است و آکادمی بین المللی هنرها و علوم تلویزیون که در نیویورک است هر دو چنین قانونی دارند.
به این ترتیب هواداران بسیار مشتاق هستند و »بازی مرکب« ممکن است تبدیل به »انگل« تلویزیون 
شــود. یک پروژه رکوردشکن غیرمنتظره کره ای دیگر که از خشونت استفاده می کند تا مانند »انگل« 
داســتانی را درباره اختلاف طبقاتی بیان کند. »انگل« توانست در اسکار سال قبل جایزه بهترین فیلم 

را از آن خود کند.
البته با توجه به تعداد زیاد شرکت کنندگان، جوایز امی بسیار رقابتی تر است. مسأله محتوا هم پیش می آید 
چون »بازی مرکب« بسیار خشن است. اخیراً رای دهندگان آکادمی تلویزیون نسبت به این ژانر مقبولیت 
بیشتری نشان داده و سریال هایی مانند »بازی تاج وتخت«، »لاوکرفت کانتری« و »واچ من« را پیروز 
کرده اند اما این مسئله هنوز نادر است.به هر حال نتفلیکس پدیده ای بزرگ در دستانش دارد که می تواند 
به سرعت به صدر مکالمه های فصل جوایز برسد. این سرویس نمایش آنلاین و پرده ای ممکن است در 
ابتدا با وارد کردن »بازی مرکب« به فصل جوایز زمستانی کمی وضعیت را بسنجد. این می تواند شامل 
جوایز انجمن بازیگران، انتخاب منتقدان، ایندپندنت اسپیریت و دیگر جوایز صنفی بر پایه نحوه تعیین 
صلاحیت شود.تلویزیون دارد به سرعت جهانی می شود و گسترش استریمرهای تحت مالکیت آمریکا 
در سراسر جهان و ورود آن ها به پروژه های محلی غیرانگلیسی از جمله »بازی مرکب« به زودی اوضاع 

را برای آکادمی تلویزیون آمریکا پیچیده تر خواهد کرد.

 نمایش آثار هنرمندان ایرانی
 در استانبول معاصر

ســه گالری از ایران در نمایشــگاه اســتانبول معاصر 2021 حضور دارند.به گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از هنر انلاین، نمایشــگاه اســتانبول معاصر 2021 از 7 تا 10 اکتبر در ترکیه برگزار 
می شود. استانبول معاصر برجســته ترین نمایشگاه هنری ترکیه است که با شروع فصل هنری پاییز، 
گالری های سراســر جهان را گرد هم می آورد تا صحنه پویای هنر معاصر را رونق بخشد.شانزدهمین 
دوره Contemporary Istanbul اولین رویداد هنری بین المللی از زمان قرنطینه شهر استانبول به دلیل 
کرونا است. ویژگی این دوره آرت فر انتقال آن به یک مکان جدید است و به این ترتیب این نمایشگاه، 
هنرهای معاصر را به یکی از مهم ترین آثار میراثی اســتانبول متصل می کند، کارخانه کشتی ســازی 
تاریخی Halic و منطقه گلدن هورن که پس از یک پروژه بازآفرینی بزرگ برای روح تازه بخشیدن به 
آن، آماده فعالیت شده است.در این رویداد گالری هایی از اسپانیا، روسیه، آلمان، اوکراین، امریکا، پرتغال، 
انگلستان و... حضور دارند و از ایران نیز سه گالری آثاری از 18 هنرمند را به نمایش می گذارند.گالری 
محسن با آثاری از امیرحسین زنجانی، بهرنگ صمدزادگان، مهسا نوری، حسین محمدی، امیرحسین 
بیانی، میلاد جهانگیری و زهرا قیاســی، گالری باوان با آثاری از ثریا شــرقی، نوید عظیمی سجادی و 
ژینوس میثاقی، گالری ایرانشهر با آثاری از سیامک فیلی زاده، سلمان خوشرو، شایا شهرستانی، داوود 
زندیان، مهدی شیر احمدی، رضا بهاروند، محمدرضا یزدی و فرشید داوودی در استانبول معاصر حضور 

دارند.

خبر

اعطااسنادثبتجهانیراهآهنوهورامانبهایران

هوشمصنوعیشاهکارناتمامبتهوونرابهپایانرساند

یونسکو اسناد و لوح رسمی ثبت جهانی راه آهن 
سراسری و منظر فرهنگی هورامان/اورامانات و 
چند میراث جهانی دیگر را به ایران تحویل داد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایســنا، علی دارابی، قائم مقــام و معاون میراث 
فرهنگی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی ـ به دیدارِ احمد پاکتچی، سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در یونسکو اشاره کرد 
و افزود: الواح ثبت جهانی »راه آهن سراســری 
ایران« و »منظر فرهنگی هورامان/اورامانات« 
که در فهرســت میراث جهانــی ملموس ثبت 
شده اســت و همچنین الواح ثبت جهانی هنر 
تادئوس  و »زیــارت  )مینیاتور(«  »نگارگــری 
مقدس« کــه از جمله پرونده هــای چندملیتی 
میراث فرهنگی ایران محســوب می شوند و به 
صورت مشــترک با کشورهای همسایه تدوین 
و در فهرســت میراث جهانــی ناملموس ثبت 
شده اند، برای ثبت و نگهداری در اسناد میراث 
فرهنگی از سوی یونسکو به ایران تحویل داده 
شــد.او یادآور شــد که راه آهن سراسری ایران 

با طول 1400 کیلومتــر طولانی ترین راه آهنی 
اســت که در فهرســت میراث جهانــی قرار 
گرفته و منظر فرهنگــی هورامان/اورامانات با 
پهنه ای بالغ بر 400 هزار هکتار از اســتان های 
کردســتان و کرمانشــاه، از جمله آثار بســیار 
شاخص ثبت شده یونســکو محسوب می شوند 
و به لحــاظ پیچیدگی های فنــی و مطالعاتی، 
حائز اهمیت بالایی هســتند.دارابی همچنین با 
بیان این که معاونت میراث فرهنگی دو پرونده 
جدید را برای ثبت در فهرســت میراث جهانی 
در نوبت بررســی دارد، افزود: 56 کاروانسرا و 
الحــاق منطقه »دیزمار« به پرونده ثبت جهانی 
جنگل های هیرکانی در دســتور بعدی است که 
هم اکنون کارشناســان جهانی درحال بازدید از 

آن ها در ایران هستند.
معاون میــراث فرهنگی در صفحه شــخصی 
خود در اینستاگرام همچنین نوشت: »از کشور 
عزیزمان ایران 26 اثر غیرمنقول در فهرســت 
میراث جهانی یونســکو به ثبت رســیده است. 
اهمیت ثبت جهانی میراث ملموس و ناملموس 

آن است که این آثار فارغ از نژاد، ملیت، مذهب 
و ... بــه همــه آحاد جامعه بشــری اختصاص 
می یابد و همه دولت ها و ملت ها وظیفه مشترک 
در حفــظ و نگهــداری آن دارند.حتی در زمان 
جنــگ، این آثار باید از تعــرض مصون بمانند. 
بی شک افزایش آثار یک کشور در ثبت جهانی 

نقش مهمی در رشد صنعت گردشگری، افزایش 
توریسم، رونق کسب و کار و از همه مهمتر در 
معرفی فرهنگ، تاریخ و تمدن یک کشــور در 
عرصه جهانی دارد.ایتالیا، چین، اسپانیا، فرانسه، 
آلمان، هندوستان، مکزیک، انگلستان، ایران و 
روسیه 10 کشور برتر دنیا در تعداد آثار ثبت شده 

جهانی هســتند. ایــران با 26 اثــر غیرمنقولِ 
ثبت شــده جهانی در آســیا رتبه سوم و در دنیا 
رتبه نهم را داراســت و در حــوزه ثبت میراث 
ناملموس جهانی با ثبت 16 اثر در دنیا در رتبه 
هفتم قرار دارد.«راه آهن سراســری ایران سوم 
مردادماه امســال با کسب رأی مثبت یونسکو، 
در فهرست میراث جهانی ثبت شد. طبق اسناد 
موجود، عمر راه آهن ایران به 85 سال می رسد 
و به عنوان میراث صنعتی در یونســکو معرفی 
شده است.ایران موفق شــد در پنجم مردادماه 
پرونده »منظر فرهنگی هورامان/اورامانات« را 
در فهرســت میراث جهانی یونسکو ثبت کند. 
هورامان یا اورامانــات نام منطقه ای تاریخی با 
بافت پلکانی و آداب و رســوم خاص است که 
بخش هایی از شهرســتان های سروآباد، سنندج 
و کامیاران در استان کردستان و شهرستان های 
روانسر، پاوه، جوانرود و ثلاث باباجانی در استان 
کرمانشاه را شامل می شود. بخش اصلی منظر 
فرهنگــی هورامان/اورامانات شــامل دره های 

ژاوه رود، اورامان تخت و لهون است.

تیمی از موســیقی دانان و دانشــمندان با اســتفاده از هوش 
مصنوعی ســمفونی دهم »لودویگ فان بتهوون« را کامل 

کردند.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقــل از پایگاه 
اطلاع رســانی ان پــی آر/NPR، در کنــار تمام ســونات ها، 
کنســرتوها و ســمفونی هایی که بتهوون نوشت، یک قطعه 
موســیقی هســت که هیچوقت موفق به تکمیل آن نشد؛ 
ســمفونی دهم، یکــی از بزرگترین ایکاش های موســیقی 
کلاســیک. بتهوون قصد داشت عمرش را روی نوشتن این 

سمفونی بگذارد اما قبل از آن که تکمیلش کند، درگذشت.
والتــر ورزوا )Walter Werzowa( از آهنگســازان اهــل 
وین که ســالیان ســال درباره بتهوون مطالعه کرده اســت 
همراه گروهی از علاقه مندان به این موســیقیدان ناشنوای 
آلمانی در اوایل ســال 201۹ چالش تکمیل این سمفونی را 
 Ahmed( پذیرفت. ورزوا و تیمش در این راه از احمد الگمال

Elgammal( از اساتید بخش علوم کامپیوتر دانشگاه راتگرز 
و مدیر لابراتوار هنر و هوش مصنوعی کمک گرفتند.

الگمال می گوید: شیوه ای که هوش مصنوعی آهنگ می سازد 
یا درباره موسیقی یاد می گیرد خیلی به نوشتن ایمیل شباهت 
دارد. ایمیل ســعی می کند، واژه بعدی را برایتان حدس بزند. 
در مورد موسیقی نیز سعی بر آن است که به هوش مصنوعی 
آموزش داده شــود که چطور نت بعــدی را پیش بینی کند. 

هوش مصنوعی با گوش دادن به موســیقی های دیگر این 
کار را یاد می گیرد.

به گفتــه الگمال برای تکمیل ســمفونی ناتمام بتهوون، به 
هــوش مصنوعی طیف متنوعی از موســیقی کلاســیک از 
موســیقی باخ، موتــزارت، هایدن و هر آنچــه آن زمان در 
دســترس بتهوون بود، آموزش داده شد. ســپس تمام آثار 
بتهوون در دسترس این دانش آموز هوشمند قرار گرفت و به 
آن یاد دادند که این موسیقی دان برجسته چطور آهنگسازی 

می کرد.
از آنجایی که موســیقی خیلی نظام مند و حساب شده است، 
هوش مصنوعی می تواند بــه خوبی از پس آن برآید. هوش 
مصنوعی می تواند تشخیص دهد که بتهوون چطور تم یک 

قطعه موسیقی را ادامه داده یا به آن شاخ و برگ می داد.
این تیــم در نوامبــر ســال 201۹ در آلمــان و در حضور 
تماشــاچیان زنده نتیجه کارشــان را آزمایــش کردند. آنها 

از تماشــاچیان خواســته بودند تشــخیص دهند کار هوش 
مصنوعی از کجا آغاز می شــود. با وجود آن که بیشتر افراد 
موفق به تشخیص درست نشدند اما همه تماشاچیان بر این 
که این موسیقی به کارهای بتهوون شباهت دارد اتفاق نظر 
نداشتند بنابراین دانشمندان و موسیقیدان های دست اندرکار 
در ایــن پروژه بیش از پیش روی آن کار کردند تا به عصاره 
کار بتهوون دست یابند. حالا پس از بیش از دو سال از آغاز 
این پروژه، فردا )17 مهر 1400( نسخه کامل شده سمفونی 
دهم بتهوون توســط هوش مصنوعی سرانجام برای جهان 

پخش می شود.
بتهوون موســیقی دان و آهنگساز شهیر آلمانی در قرن 18 و 
1۹ میــلادی بود که با وجود ناشــنوایی آثار قابل توجهی را 
در زمینه موســیقی برجای گذاشت. وی در 26 مارس 1827 
در حالی که تنها 56 ســال ســن داشت، در اثر نارسایی کبد 

درگذشت.

واکنش پیمان خاکسار به اعلام نام عبدالرزاق گورنا به عنوان برنده جایزه »نوبل« ادبیات 2۰21؛

انتخاب های »نوبل« عجیب و غریب و بی منطق است
»عبدالرزاق گورنا« نویسنده تانزانیایی برای 
»نفوذ سازش ناپذیر و دلسوزانه او در تاثیراث 
استعمار و سرنوشــت پناهندگان در شکاف 
میان فرهنگ ها و قاره ها« از سوی آکادمی 
ســوئدی نوبل در روز پنج شنبه )هفتم اکتبر 
برابــر با 15 مهرماه( به عنــوان برنده نوبل 
ادبیات 2021 معرفی شــد. اما این انتخاب 
واکنش هــای متفاوتی را به همراه داشــت. 
در ایــن خصوص پیمان خاکســار، یکی از 
مترجمین برجســته کشــور با بیان این که 
دیگر اهمیتی به »نوبل« نمی دهد، می گوید: 
بعید می دانم امسال هم از ترجمه آثار برنده 
»نوبل« ادبیات استقبال شود، چون فقط ما 
نیســتیم که فهمیدیم انتخاب های »نوبل« 
خیلــی عجیب و غریب و بی منطق اســت؛ 

خواننده هم دیگر این را متوجه شده است.
مشکل از بازار ترجمه ایران نیست

به گزارش روزنامه »صبح امروز« خاکسار در 
گفت وگو با ایسنا، در پی اعلام نام عبدالرزاق 
گورنا به عنوان برنده جایزه »نوبل« ادبیات 
2021 توســط آکادمی سوئدی، درخصوص 
این که چرا خیلی وقت ها از انتخاب آکادمی 
آیا  »نوبل« غافلگیــر می شــویم و این که 
این غافلگیــری را باید ناشــی از وضعیت 
بازار ترجمه ایران دانســت یا نحوه انتخاب 
آکادمی سوئدی، اظهار کرد: به هیچ عنوان 
مشــکل از بازار ترجمه ایران نیست، بلکه از 
انتخاب های خیلی غافلگیرکننده و بی منطق 

»نوبل« اســت، چون پارســال هم وقتی با 
مصاحبه کننده  کردند،  مصاحبه  گلیک  لوییز 
گفت که کمتر کســی شــما را می شناسد و 
او خندیــد و گفت کــه تقریبا هیچ کس من 

را نمی شناسد.
او افــزود: مشــکل از بازار ترجمــه ایران 
نیست. »نوبل« دوســت دارد به این شکل 
جایزه بدهد؛ به کســانی که نه کسی آن ها 
را می شناســد و نه آدم هــای خیلی مهمی 
هستند. در واقع یک میلیون یورو پول دارند 
و می گویند که به هر کس دل مان بخواهد، 
می دهیم. آن قــدر افراد بزرگــی در دنیای 
ادبیات وجود دارند کــه نوبل نگرفته اند که 
حدوحســاب ندارد و در عیــن حال، آن قدر 
افرادی هســتند که نوبل گرفته اند اما وقتی 
این ها  »خدایــا  می گوییم  می کنیــم،  نگاه 

کی اند؟ واقعا این نوبل گرفته؟!«
کم اقبالی ترجمه آثار برندگان »نوبل« 

ادبیات در سال های اخیر
برندگان  آثار  خاکســار به کم اقبالی ترجمه 
»نوبل« ادبیات در سال های اخیر اشاره کرد 
و گفت: در مواردی مثل لوکلزیو که »نوبل« 
گرفت، مترجم ها یک دفعه شروع به ترجمه 
آثارش کردند، اما هر کســی کتاب هایش را 
خواند، گفت که این برای چه نوبل گرفته؟! 
و بنابراین کتاب هایش اقبالی هم پیدا نکرد.

این مترجم ســپس با بیان این که »نوبل« 
می خواهــد بگوید خیلی عجیــب و غریب 

اســت، اظهار کرد: مثــلا یک دفعه به باب 
دیلن »نوبل« می دهند؛ باب دیلن که اصلا 

خواننده است و یک سری ترانه هم دارد.
پیمان خاکســار گفت که اصلا نمی دانست 
جایزه »نوبل« امروز داده می شود و ادامه داد: 
تا سال های قبل ممکن بود که این جایزه را 
پیگیری کنم اما امســال حتی پیگیری هم 
نکردم، چون می دانــم چنین وضعی دارد و 

نمی خواهند روندشان را عوض کنند.
کتاب برنده »نوبل« چیزی نیست که 

توجه را جلب کند
او در پاســخ به ســوالی درمورد اســتقبال 
و به نوعی هجــوم برخــی مترجمان برای 
ترجمه آثــار برندگان »نوبــل« ادبیات نیز 
گفت: پارســال هم که لوییز گلیک »نوبل« 
بــرد، هیچ کــس کارش را ترجمــه نکرد، 
چون می دانســتند حتی اگر روی کتاب هم 
بنویســند: »برنده »نوبل«« باز هم تاثیری 
ندارد. در مورد امسال هم بعید می دانم، چون 
فقط ما نیســتیم که فهمیدیم انتخاب های 
»نوبــل« خیلی عجیب و غریب و بی منطق 
است؛ خواننده هم دیگر این را متوجه شده. 
به نظــر من قبلا خواننــده وقتی روی جلد 
کتابــی می دید که از برنده »نوبل« اســت، 
این را اعتبــاری برای کتاب می دید و آن را 
می خرید. اما مدت هاست که می بینند کتاب 
برنده »نوبل« چیزی نیست که توجه شان را 
جلب کند. به نظر من، امســال هم درمورد 

برنده »نوبل« این اتفــاق نمی افتد. هرچند 
که ممکن اســت مترجمان ترجمه کنند، اما 

خواننده نمی خواند.
خاکسار در عین حال بیان کرد: البته من در 
حال حاضر بدون شــناخت از نویسنده برنده 
»نوبــل« 2021 صحبــت می کنم، ممکن 
است نویسنده خیلی خوبی هم باشد، اما بعید 

می دانم.
»نوبل« یک جور لجبازی عجیب و غریب 

دارد
او که معتقد اســت مترجم هــای ایران آثار 
مهم دنیــا را خوب یا بد ترجمــه کرده اند، 
اظهار کرد: »نوبل« یک جور لجبازی عجیب 
و غریب دارد. ادبیــات امریکا این همه آدم 
بزرگ دارد اما به هیچ کدام از آن ها »نوبل« 

نمی دهند. 
چند  گمانه زنی های  درباره  خاکســار  پیمان 
روز گذشته مبنی بر نوبلیست شدن هاروکی 
موراکامی، نویسنده ژاپنی نیز گفت: هیچ وقت 
به موراکامــی »نوبل« نمی دهند، چون یک 
پرخواننده  و  پرفروش  پرطرفدار،  نویســنده 
است. این آکادمی اصلا به چنین نویسنده ای 
»نوبل« نمی دهد. البته ممکن اســت روزی 
هم این کار را هم بکنند. اما مثلا به ادیبان، 
رمان نویســان و داستان نویســان امریکایی 
»نوبل« نمی دهند، اگــر بدهند هم به یک 

خواننده یا شاعر ناشناخته می دهند.
مترجــم »اتحادیه ابلهــان« در ادامه بیان 

کرد: این قدر انتخاب هــای  »نوبل« ادبیات 
در ســال های اخیر غیرعــادی بوده که من 
دیگــر اهمیتی به »نوبــل« نمی دهم. البته 
ممکن است آن ها هم بگویند به تو اهمیتی 
نمی دهیــم، اما »نوبل« خیلی وقت اســت 
برای من اهمیتی ندارد. حتی اگر ســال بعد 
به نویســنده محبوب من هم جایزه بدهند، 
باز هم برایم بی اهمیت اســت، چون اساسا 
»نوبل« برای من جایزه بی اهمیتی اســت؛ 
»نوبل« دیگر برای من جایزه مهمی نیست.

نوبل، جایزه ای است که خودش را 
بی اهمیت کرده!

او در پاســخ به این که آیا درخصوص سایر 
جوایــز ادبی جهان نیز همیــن نظر را دارد، 
گفت: نه، من جایزه »مــن بوکر« را دنبال 
می کنم، چون برای من که ادبیات انگلیسی 
ترجمه می کنم، »من بوکر« جذاب تر اســت 
چون زبانی اســت که می توانم از آن ترجمه 
کنم. البته تا کنون کتاب برنده »من بوکر« 
را ترجمــه نکرده ام، اما چهارپنج نامزد آن را 

ترجمه کرده ام، مثل »جزء از کل«
خاکســار در پایان اظهار کرد: »نوبل« بعد 
از اتفاقات چند ســال اخیر، جایزه ای اســت 
که خــودش را بی اهمیت کــرده، چون به 
نویسندگان یا شــاعرانی جایزه می دهد که 
به هیچ طریقی امکان ندارد کتاب های شان 
خوانده شــود؛ جایزه ای می گیرند و چند روز 

بعد هم هیاهوی آن تمام می شود.
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راهکارهای تقویت امنیت شهری
سیما حکم آبادی، مدرس دانشگاه در حوزه شهرسازی

پرداختن به مفهوم امنیت شهری، یکی از مهم ترین فاکتورهایی است 
که امروزه مورد توجه طراحان و برنامه ریزان شهری قرار گرفته است، 
به گونه ای که میتوان گفت در ســالهای اخیر یکی از اهداف اصلی 
شهرسازی، ارتقا سطح امنیت شهرها در محیط های شهری می باشد.
از مهمترین نیازهای بشریت در طول تاریخ همواره میتوان بحث تامین 
امنیت را مطرح کرد. این نیاز به مرور زمان منجر به ایجاد اجتماعات 
بشری در قالب روستاییان و شهروندان شد. براساس تحقیقات صورت 
گرفته در حوزه جامعه شناسی و مطالعات شهرسازی، یکی از عوامل 

کلیدی در افزایش حس امنیت ســاکنین سکونتگاه های شهری، ارتباطات همسایگی مطلوب 
می باشد. 

شــاخص های موثر در احســاس امنیت به مرور زمان و همراه با تغییرات سیاسی، اجتماعی و 
کالبدی شهرها هم به لحاظ کیفی و هم کمی، دستخوش تغییرات فراوانی بوده است. رویکرد 

||Crime Prevention Through Environmental Design
به اختصار CPTED به منظور پیشگیری از جرایم با استفاده از طراحی محیطی را میتوان نوعی 
رویکرد نوین و هدفمند در جهت طراحی کارآمد و هوشــمندانه محیط به منظور کاهش جرائم 
دانست. این رویکرد از طریق ارتقا کیفیت زندگی و افزایش میزان رضایتمندی شهروندی در بهبود 
رفاه اجتماعی جوامع نقش بسزایی ایفا میکند. از اصول و مولفه های اساسی این رویکرد میتوان 
به موارد زیر اشاره کرد: افزایش نظارت طبیعی در معابر، تعریف فضاهای کنترل شده در استخوان 
بندی شهرها، تعریف مشخص فضاهای عمومی، نیمه عمومی و خصوصی، پرداختن به رفتارهای 
امن در شــهر، جلوگیری از رفتارهای ناامن در محیط های شهری، تبدیل فضاهای جرم خیز به 
نقاط مطمون و سرزنده، جذب مشارکت شهروندان، قلمروگرایی، نظارت طبیعی، سازماندهی و ... .
با اســتناد به یکی از مقالات نشریه هفت شهر که به تفصیل درمورد منطقه یک شهر تهران و 
برنامــه ریزی فضاهای امن با رویکرد CPTED در این منطقه پرداخته اســت، میتوان اینگونه 

بیان کرد:
یکی از مولفه های موثر در ارتقا امنیت محلات، فعالیت و کاربری زمین است. جانمایی کاربری 
های جاذب و پرمخاطب و متقابلا حس پویایی و سرزندگی از طریق ایجاد فعالیت های 24 ساعته  
باعث افزایش امنیت در محله شده و این موضوع از راهکارهای اصلی رسیدن به این رویکرد می 
باشــد. همچنین حذف کاربری های آلوده کننده و کاذب به لحاظ بصری و محیطی از جداره و 
راسته اصلی خیابان ها موثر است. تقویت روشنایی، اصلاح معابر، تجهیز مبلمان به منظور حضور 
پذیری بیشتر شهروندان، ارتقا سیستمهای نظارتی مکانیکی و یا طبیعی نیز از دیگر زیرشاخه های 

این رویکرد عنوان شده است.
امنیت دارای ابعاد عینی و ذهنی است، ابعاد عینی براساس آمار وقوع جرم و جنایت قابل توصیف 
اســت اما ابعاد ذهنی که ازآن با تعبیر احســاس امنیت یاد می شود تاثیرپذیری زیادی از عوامل 
روانشناختی دارد. رعایت استاندارهای طراحی CPTED در محیط های شهری و مسکونی، باعث 
کاهش جرم خیزی در محلات میگردد. ولی این مورد برای ارتقا ســطح امنیت کافی نمی باشد 
و اینگونه به نظر میرسد که میزان اجتماع پذیر بودن فضا و همینطور احساس تعلق ساکنین به 
فضا نیز حائز اهمیت می باشــد. امید که مدیریت شهری دوره ششم مشهد به این مقوله توجه 

جدی داشته باشد.

یادداشت

آماده سازی ۱۴ مرکز اسکان اضطراری برای 
زائران در مشهد

معاون شهردار و قائم مقام ستاد مناسبت های شهرداری مشهد از ارائه خدمات اسکان اضطراری به 
زائران علی بن موسی الرضا)ع( با فعال سازی 8 مرکز اسکان برای زائران مشرف شده به مشهدالرضا 
با خودروی شــخصی و 6 مرکز اسکان زائران پیاده با توجه به کاهش شدید دمای هوای مشهد 

و سرمای شبانه خبر داد.
مهدی یعقوبی با اعلام این خبر اظهار کرد: با توجه به کاهش قابل توجه دمای هوا به ویژه دمای 
شبانه طی روزهای اخیر در  مشهد و ورود بالغ بر 6000 نفر زائر پیاده در ایام شهادت امام رضا)ع( 
به مشهدالرضا با هماهنگی های صورت گرفته با کلیه بخش های مدیریت شهری در مجموع 14 

مرکز اسکان اضطراری برای ارائه خدمت به زائران رضوی فراهم شده است.
وی افــزود: به منظور خدمت رســانی مطلوب  به زائران عزیز، در  مجمــوع بیش از 270 نفر از 
نیروهای رفع ســد معبر جهت تکریم زائران و هدایت آنها به این مراکز اسکان به صورت آماده 

باش مشغول خدمت رسانی هستند.
به گزارش روابط عمومی معاونت خدمات شهری شهرداری مشهد، یعقوبی ادامه داد: این مراکز 
ظرفیت ارائه خدمت به بیش از 10 هزار زائر را دارند که شب گذشته بیش از 4000 نفر از زائران در 
این مراکز اسکان داده شدند و با هماهنگی های صورت گرفته این مراکز به صورت مکرر توسط 

نیروهای خدمات شهری نظافت و ضد عفونی می شوند.
قائم مقام ســتاد مناسبت های شهرداری مشهد خاطرنشــان کرد: با توجه به سرمای هوا در این 
مراکز، امکانات رفاهی و سیستم گرمایشی تعبیه شده است و تلاش شده تا با رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی خدمت رسانی مطلوبی به زائران حریم مطهر رضوی صورت گیرد، تا هیچ کدام از زائران 

امام مهربانی ها در این ایام بدون اسکان نباشد.
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یادداشت

معاون هماهنگی و مدیریت امور زائرین استانداری خراسان رضوی از اقدامات شهرداری 
مشهد جهت خدمات رسانی به زائران ایام پایانی صفر تقدیر کرد.

به گزارش صبح امروز محمد صادق براتی در جلسه ستاد استقبال از زائران پیاده ویژه آخر 
صفر که با حضور سید عبدالله ارجائی شهردار مشهد برگزار شد، افزود: شهرداری مشهد 
با وجود زمان بســیار اندکی که جهت هماهنگی برای خدمات رسانی به زائران به ویژه 

زائران پیاده حضرت رضا)ع(، در خدمات رسانی سنگ تمام گذاشته اند.
وی اضافه کرد: امســال آموزش و پرورش حدود 50 مدرسه را برای اسکان زائران در 
اختیار جمعیت خدمتگذاران امام رضا)ع( قرارداده است، در کنار این تعداد 22 مدرسه نیز 
آماده نگاه داشته شده است که این مدارس از سوی داشنگاه علوم پزشکی جهت رعایت 

پروتکل های بهداشتی بازدید و تایید شده اند .
معاون هماهنگی و مدیریت امور زائرین استانداری خراسان رضوی تصریح کرد: در راستای ضد عفونی کردن اماکن عمومی و مراکز 

اسکان نیز از شهرداری درخواست داریم که قبل از اسکان و بعد از خروج زائران این اماکن را ضد عفونی کنند.
براتی ادامه داد: همچنین درخواست داریم تا درخصوص تقویت ناوگان اتوبوسرانی در مبادی ورودی مشهد به ویژه مسیر ملک آباد 

جهت انتقال زائران پیاده به محل های اسکان نیز اقدام لازم انجام شود.

نایب رئیس کمیسیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر شورای اسلامی شهر مشهدمقدس 
گفت: یکی از موضوعاتی که در کمیســیون ویژه ساماندهی حاشیه شهر پیگیر هستیم 
و به شهردار مشهدمقدس نیز پیشنهاد داده ایم، تعریف هشت کلان پروژه ویژه برای 8 
پهنه اصلی حاشیه شهر بهشــت است.به گزارش صبح امروز، سید حسین علوی مقدم 
افزود: کلان پروژه هایی که علاوه بر انتقال جریان سرمایه به این پهنه ها به دنبال رفع 
کمبودهای خدماتی نیز هست در واقع برخلاف نگاه جزیره ای و بخشی به موضوعات 
حاشــیه شــهر در ابعاد مختلف به دنبال تلفیق این ابعاد با تعریــف کلان پروژه های 
چندعملکردی هســتیم.وی با بیان اینکه شهر مشــهد با وجود مضجع منور رضوی به 
عنوان شــهر بهشت، باید متناسب با جایگاه آن در همه بخش ها با نگاه توزیع عادلانه 

خدمات به آن توجه شود گفت: این کلان پروژه ها در حوزه های مختلف از جمله ورزش، فضاهای شهری پویا و فعال، پارک های ویژه 
موضوعی، مراکز تجاری متشکل از برندهای ویژه در این محلات متمرکز خواهد بود.عضو شورای اسلامی شهر مشهدمقدس بیان 
کرد: در این 8 کلان پروژه ویژه حاشــیه شهر به دنبال ایجاد فضاهای چند عملکردی پویا فعال هستیم که در ساعات مختلف روز 
در حوزه های مختلف، ورزشی، اجتماعی، فراغتی، خدماتی و .... به ساکنان این محلات خدمات رسانی شود. یکی از اهداف جدی ما 
در اجرای این پروژه ها این است که این پهنه ها نه تنها حاشیه شهر نباشند بلکه خود این پهنه ها مقصد جدید در شهر مشهد باشند.

خدمات رسانی شهرداری مشهد به زائران طی مدت زمان کوتاه قابل تقدیر است هشت کلان پروژه در هشت نقطه شهر بهشت

رئیس شورای اسلامی شهر مشهدمقدس در بازدید از طرح نوسازی عامل مطرح کرد:

جلوگیری از گسترش شهر با بهسازی بافت های فرسوده
رئیس شورای اسلامی شهر مشــهدمقدس در بازدید از 
طرح نوســازی حرعاملی گفت: به جای گسترش شهر 
باید از بافت های فرســوده شهری که از زیرساخت های 
نسبی برخوردار هستند، اســتفاده کنیم. اما این طرح در 
چه محدوده ای و از چه زمانی آغاز شــده است و اکنون 

چه شرایطی دارد.
بافت فرسوده حرعاملی کجاست؟

محدوده حر عاملی در فاصله 2,5 کلیومتری از حرم مطهر 
علی ابن موســی الرضــا )ع(، علیرغم نزدیکی با منطقه 
مرکزی شهر مشهد )با بافت ارگانیک(، دارای بافتی کاملًا 

شطرنجی است.
این محدوده که در حدفاصل حرم تا میدان فردوسی قرار 
دارد، میان دو قطب تاریخی و مدرن شهری قرار گرفته 
است. محدوده خیابان حر عاملی در بخش جنوبی منطقه 
2 شهرداری مشــهد و در طرفین دو حوزه برنامه ریزی 
مرکزی شهر مشهد و میانی غربی شهر مشهد واقع شده 
اســت. بخش شرقی آن در حوزه مرکزی و بخش غربی 

در حوزه میانی غربی قرار دارد.
آغاز طرح از 8 سال قبل

در سال 1382در راســتای نوسازی بافت کهن سال این 

محدوده و ســاماندهی کاربری های تجاری، مســکونی 
و خدماتی، مهندســان مشــاور آبان »طرح نوسازی حر 
عاملی« را در مســاحتی بالغ بر 3,5 هکتار برنامه ریزی 
نمود. ولی مجددا طرح محور عامل در مورخه ۹1/12/6 
توســط معاونت مالی و اداری شهرداری مشهد در قالب 
طرح موضعی محدوده خیابــان های قرنی و حر عاملی 
به مهندســان مشاور مهرازان ارجاع شد که در این طرح 

محدوده ای نزدیک به 60 هکتار درگیر مداخله شد.
طرح بازســازی محور حر عاملی از ســال ۹2 توســط 
شــهرداری مشهد با خرید و آزادسازی پلاکهای واقع در 
پروژه های سرمایه گذاری شروع شد. تا کنون تعداد 228 
پلاک با مســاحتی در حــدود 32450 مترمربع تملک و 

آزادسازی شده است.
با شکل گیری ســازمان بازآفرینی فضاهای شهری در 
شهرداری مشهد، مدیریت حر عاملی نیز به عنوان یکی از 

زیر مجموعه های این سازمان قرار گرفت.
استفاده از منابع موجود شهر

رئیس شورای اسلامی شهرمشــهد در حاشیه بازدید از 
پروژه محور خیابان عامل  اظهارکرد: پیش از گســترش 
شهر باید از منابع موجود شهری مانند بافت های فرسوده 

که حداقل زیرساخت های شهری را دارند، استفاده کنیم.
حســن موحدیــان وی افزود: با گســترش شــهر باید 
زیرســاخت های زیادی را ایجاد کرد که منابع زیادی را 
می طلبد؛ علاوه بر آن، با گسترش شهر مشکلات مختلف 

دیگری نیز بوجود می آید.
رئیس شــورای اسلامی شــهر مشــهدمقدس گفت: 
شــورای ششــم، همانند دولت و مجلس، توجه ویژه ای 
به بافت های فرســوده دارد و بنابراین ســعی می کنیم 
 از اوراق مشــارکت دولــت در ایــن موضوع اســتفاده 

کنیم.
عدم دریافت اوراق مشارکت برای بافت عامل

موحدیان با بیان اینکه متاســفانه در ســال جاری اوراق 
مشــارکت برای محور خیابان عامل گرفته نشده، گفت: 
امسال اوراق مشارکت برای بافت پیرامونی حرم مطهر، 
حاشیه شــهر، مترو و اتوبوس اخذ شده و امیدوارم سال 
آینده بتوانیم برای محور خیابان عامل نیز اوراق مشارکت 

دریافت کنیم.
وی با اشاره به پروژه بهسازی محور عامل بیان کرد: این 
پروژه مدت زیادی اســت که آغاز شــده ولی پروژه های 

توسعه ای خوبی در آن اجرا نشده است.

محورعامل را به یک محله فعال اقتصادی تبدیل 
می کنیم

رئیس شورای اسلامی شهر مشهدمقدس با بیان اینکه 
خوشــبختانه دو پروژه بسیار خوب در این محور در حال 
ســاخت اســت، گفت: محور عامل در گذشته محوری 
اقتصادی شهر بوده که درحال حاضر وضعیت خوبی ندارد 

اما امیدوارم در این دوره شورای شهر به سرانجام برسد.
موحدیان با اشــاره به نشستی که با جمعی از نمایندگان 
مردم محله در خیابان عامل برگزار کرده بود، ادامه داد: در 
این جلســه مشکلاتی مطرح شد و سعی می کنیم محور 

عامل را به یک محله فعال اقتصادی تبدیل کنیم.
نارضایتی مردم از برخی پروژه ها

وی توضیح داد: متاسفانه پروژه های زیادی را در شهر آغاز 
کرده ایم که باعث نارضایتی مردم شده است؛ اگر پروژه ای 

شروع می شود باید حتما آن را به سرانجامی برسانیم.
رئیس شــورای اســلامی شهر مشــهدمقدس تصریح 
کرد: پروژه هــا باید همراه با منابع آن باشــد و نه آنکه 
چندین پــروژه صرفا آغاز گــردد لذا در این راســتا به 
 کمک شــهردار و معاونت اقتصادی شــهرداری مشهد

 نیازمندیم.

رئیس اتاق اصناف مشــهد گفت: به جهت کاهش آسیب های اجتماعی، بهداشتی و امنیتی در شهر، ساماندهی 
انبارهای ضایعات در دستور کار جدی اتاق اصناف و اتحادیه های مرتبط قرار گرفت.

محمود بنانژاد با اشاره به اهمیت موضوع ضایعات درصنوف اظهار داشت: کمتر از یک سال پیش با سه اتحادیه 
مرتبط با موضوع ضایعات شــامل اتحادیه آهن و پروفیل، تولید پلاســتیک و صنعت چاپ جلســات متعددی 

برگزارشد که این روند منجر به صدور کد آیسیک مرتبط در رسته ضایعات شد. 
 وی در ادامه افزود: در گام بعدی الحاقیه ای با اعمال نظرات دستگاه های متولی نظیر اداره بهداشت،محیط زیست 
و شهرداری در جلسات تخصصی و کارشناسی به آیین نامه داخلی اتحادیه ها افزوده شد که در حال انجام سیر 

مراحل قانونی خود برای اجرا است.
رئیس اتاق اصناف مشــهد خاطر نشان کرد: بازرسی و پایش انبارهای ضایعات همزمان توسط بازرسان اتاق و 
اتحادیه های مرتبط به صورت همه روزه و فشرده به جریان افتاد به طوری که در این مدت کوتاه بالغ بر 300 

انبار از ۹00 انباری که شهرداری طی فهرستی در اختیار اتاق قرار داده بود، بازرسی شد.
بنانژاد بیان کرد: از 300 انبار بازرسی شده، تعداد 171 مورد منجر به صدور اخطار، 74 مورد عدم شناسایی، 41 

مورد جمع آوری، پلمب و تغییر رسته و 33 مورد پروانه دار بودند.
وی ادامه داد: در مجموع از ابتداء صدور کد آیسیک برای این رسته، 886 مورد بازرسی، 503 مورد صدور اخطار، 

42۹ مورد صدور پروانه و 86 مورد نیز برای تشکیل پرونده اقدام شده است.
 رئیس اتاق مشهد با تاکید بر همکاری های بیشتر سازمان های مورد نظر در امر ضایعات با اتاق اصناف اظهار 
داشت: انتظار این است که دستگاه های مختلف تعامل و همکاری بیشتری با اتاق و اتحادیه ها داشته باشند تا 
ساماندهی انبارهای ضایعات که چندین سال است به معضل بزرگی در سطح شهر تبدیل شده است، به سرانجام 

مطلوبی برسد.
به گزارش روابط عمومی اتاق اصناف مشــهد، وی همچنیــن از متصدیان واحدهای صنفی انبارهای ضایعات 
خواســتار شد که به علت حساسیت موضوع، تمام موارد بهداشتی، صنفی و... را رعایت نموده و با علم بر اینکه 
بازیافت در محل انبارهای ضایعات ممنوع اســت، صرفا انبارداری و مواردی که در آیین نامه ذکر شده است را، 

اجرایی نموده تا در حد امکان از برخورد قهری جلوگیری شود.

رئیس اداره بهزیستی گناباد گفت: گناباد دومین 
شهر سالمند کشور است و با وجود اینکه بیش 
از 12 درصد کل جمعیت شهرستان را سالمندان 
تشکیل می دهند اما بسیاری از ادارات و معابر 
عمومی شهرستان، برای ســالمندان مناسب  

سازی نشده  است.
علی آراســته در گفت وگو با ایسنا عنوان کرد: 
طبــق آخرین آمارها بیــش از 12 درصد کل 
جمعیت شهرســتان گناباد سالمندان هستند و 
این آمار همچنان رو به افزایش اســت و شاید 

یکی از مهمترین دلایل آن مهاجرت جوانان از شهرهای کوچک به سایر شهرها است.
آراسته اظهار کرد: در یک سال اخیر شهرهایی در کشور به عنوان پایلوت برای اجرای طرح های مناسب  سازی، 
انتخاب شده اند که با توجه به اینکه گناباد دومین شهر سالمند کشور است این شهرستان نیز به عنوان پایلوت 
برای اجرای این طرح ها انتخاب شــده اســت.وی ادامه داد: در خصوص مناسب  سازی ادارات و معابر عمومی، 
پیگیری های زیادی انجام شده است و باوجود پیگیری های مستمر، متأسفانه در حال حاضر 70 الی 80 درصد 
ادارات و بیش از ۹0 درصد معابر عمومی شهرستان مناسب سازی نشده اند و هنگامی که برای پیگیری اجرای 
طرح ها به شــهرداری ها و ادارات مراجعه می کنیم، کمبود اعتبارات یکی از مهمترین دلایل اجرا نشدن طرح ها 
عنوان می شود.آراســته خاطرنشان کرد: اگر قرار است شهرستان گناباد به عنوان پایلوت مناسب  سازی در نظر 
گرفته شود باید اعتباراتی هم به این امر اختصاص یابد تا بتوانیم بهتر و سریع تر پیگیر اجرای طرح ها در ادارات و 
معابر باشیم همچنین با توجه به اینکه گناباد شهری توریستی است می طلبد که مناسب  سازی فضاها با جدیت 
بیشتری دنبال شود.رئیس اداره بهزیستی شهرستان گناباد در ادامه به مهمترین اهداف و برنامه های بهزیستی در 
رابطه با سالمندان اشاره کرد و در این زمینه مطرح کرد: اهداف ما بیشتر از اینکه صرفا نگهداری سالمندان باشد 
روی مراقبت سالمندان متمرکز شده و در این زمینه بیشتر مباحثی از جمله امنیت روانی و اجتماعی سالمندان، 
بحث امکانات رفاهی، بحث های درمانی، ورزش و... مدنظر است.وی گفت: در جامعه امروزی شاید بحث های 
اقتصادی برای ســالمندان تا حدودی مهم باشد اما اولویت اصلی نیست و در حال آراسته بیان کرد: در راستای 
حمایت های اجتماعی، تقریبا 2 ســال اســت که موسسه  خیریه ای در شهرســتان تحت عنوان بنیاد فرزانگان 
مهر جاویدان گناباد شــکل گرفته است که هدف اصلی این بنیاد این است که مباحث مربوط به رفاه اجتماعی 
ســالمندان، امنیت روحی روانی و مهمترین دغدغه هایی را که سالمندان با آن روبه رو هستند، پیگیری کند.وی 
انزوای اجتماعی را یکی از مهمترین دغدغه های سالمندان ذکر کرد و توضیح داد: در حال حاضر، شیوع کرونا 
و کمرنگ شــدن ارتباطات اجتماعی بهانه ای برای دامن زدن به انزوای اجتماعی شــده است اما به طور کلی 
مشکلات اجتماعی ناشی از زندگی های ماشینی امروزی و مهاجرتی که به خصوص در شهرهای کوچک اتفاق 
افتاده اســت از مهمترین دلایل انزوای اجتماعی سالمندان است.رئیس اداره بهزیستی شهرستان گناباد یادآور 
شد: هنگامی که فرزندان سالمندان به هر دلیلی به شهر دیگری مهاجرت می کنند والدین آن ها حاضر به ترک 
وطنشان نیستند و برایشان سخت است که به همراه فرزندان مهاجرت کنند که البته همین جدا کردن سالمندان 
از وطن هم می تواند آسیبی برای آن ها باشد، بنابراین با مهاجرت فرزندان به خصوص در شهرهای کوچک مثل 

گناباد، بسیاری از والدین سالمند تنها شده و دچار آسیب های اجتماعی می شوند.
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رسمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
ســند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و برابر رای شــماره 140060306013001153  مورخ 1400/06/20 هیات 
اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی مینا غلامیان نوقابی فرزند عباس در ششــدانگ یک قطعه محوطه مشــتمل بر ساختمان  به مساحت 
387/78  متر مربع از پلاک  شماره 646  فرعی از 4  اصلی واقع در اراضی نوقاب بخش یک حوزه ثبت ملک 
گناباد خریداری شده از مجید زارع نوقابی و  مع  الواسطه از علی زارع نوقابی مالکین رسمی محرز گردیده است، 
لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در شــهرها 
منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل 
دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست./ ص. تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1400/07/17. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/08/03
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ رئیس ثبت اسناد و املاک گناباد
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 نخستین مدال کاروان وزنه بردای به نام بانوان

 حسینی برنز دوضرب جهان را کسب کرد
رقابت های دسته 5۹ کیلوگرم بانوان قهرمانی نوجوانان جهان با حضور دو نماینده کشورمان 

پایان یافت که با اولین مدال کاروان اعزامی نیز همراه بود.
نخستین مدال کاروان وزنه بردای به نام بانوان/ حسینی برنز دوضرب جهان را کسب کرد

به گزارش فارس، رقابت های دسته 5۹ کیلوگرم بانوان قهرمانی نوجوانان جهان با حضور دو 
نماینده کشورمان پایان یافت که با اولین مدال کاروان اعزامی نیز همراه بود.

در این مسابقات، فاطمه کشاورز و سیده غزاله حسینی از کشورمان به مصاف حریفان رفتند 
که در پایان، حسینی موفق شد اولین مدال کاروان را به نام خود کند.

ســیده غزاله حســینی در یک ضرب وزنه های 65، 71 و 74 کیلوگرم را با موفقیت به ثبت 
رســاند. وی در تلاش اول حرکت دوضرب 82 کیلو را بالا برد. وی در تلاش برای ۹1 کیلو 
نــاکام ماند اما در آخرین حرکت، ۹4 کیلو را به ثبت رســاند تا مدال برنز را به نام خود کند. 
نمایندگان تایلنــد و کلمبیا بالاتر از وی قرار گرفتند که رکورد 100 کیلو را ثبت کردند. این 

نخستین مدال کاروان اعزامی کشورمان به شمار می رود.
فاطمه کشاورز دیگر ملی پوش کشورمان موفق شد در حرکت یکضرب وزنه های 65 ،72 و 
76 کیلوگرم را با موفقیت بالای ســر ببرد. وی در دو ضرب،  ابتدا 86 کیلو را بالای سر برد 
اما در تلاش برای ثبت ۹3 کیلو، دو تلاش ناموفق داشت. وی نیز می توانست برای کاروان 

کشورمان مدال آور باشد که از رسیدن به این هدف بازماند.
در پایان و در مجموع، نمایندگان کلمبیا و تایلند روی سکو قرار گرفتند. سیده غزاله حسینی 

در مجموع به عنوان چهارمی بسنده کرد.

تمرین استقلال با بازگشت بازیکن مصدوم 
برگزار شد

تیم فوتبال استقلال تمریناتش را زیر نظر فرهاد مجیدی پیگیری کرد.
به گزارش مهر، تیم فوتبال استقلال که خود را برای حضور در بیست و یکمین دوره رقابتهای 
لیگ برتر آماده می کند، صبح امروز جمعه تمریناتش را زیر نظر فرهاد مجیدی برگزار کرد.

در این جلسه تمرینی بازیکنان ابتدا حدود 30 دقیقه به گرم کردن و کارهای سرعتی و بدنی 
مشغول شدند.

در ادامه کادرفنی به تشــریح یک تاکتیک تیمی برای بازیکنان پرداخت و سپس بازیکنان به 
مرور این تاکتیک تیمی در قالب دو تیم مشغول شدند.

ابوالفضل جلالی در این تمرین حاضر بود و دقایقی به صورت اختصاصی کار کرد.
به جز بازیکنان دعوت شــده به تیم ملی بزرگســالان و امید، ســایر بازیکنان در این تمرین 

حضور داشتند.

پیروزی پرسپولیس بر سپاهان
تیم فوتبال پرســپولیس در دیداری تدارکاتی برابر تیم سپاهان اصفهان به برتری پرگل دست 

یافت.
تیم فوتبال پرســپولیس که خود را برای حضور در دیدار برابر الهلال عربستان آماده می کند، 
شامگاه روز جمعه در دیداری تدارکاتی برابر سپاهان اصفهان به برتری 3 بر یک دست یافت.

در این دیدار که پشــت درهای بســته ورزشگاه آزادی تهران برگزار شــد، عیسی آل کثیر، 
سیدجلال حســینی و حامد پاکدل برای پرســپولیس گل زدند. محمدرضا حسینی نیز برای 

سپاهان گل زد.
شهریار مغانلو مهاجم فصل گذشته سرخپوشان که به سپاهان پیوسته است اولین رویارویی با 

همبازیان سابق خود را تجربه کرد اما نتوانست در این بازی گلزنی کند.

دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا در عربستان 
برگزار خواهد شد

عربســتان به عنوان میزبان دیدار فینال فصل جاری رقابتهای فوتبال لیگ قهرمانان آســیا 
معرفی شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، دیدارهای مرحله یک چهــارم نهایی لیگ قهرمانان 

2021 آسیا 16 اکتبر، روز شنبه 24 مهرماه در شهر ریاض عربستان برگزار خواهد شد.
ابتدا مســابقه تیم های الوحده امارات با النصر عربستان از ســاعت 18 در استادیوم دانشگاه 
شاه ســعود ریاض آغاز خواهد شد. سپس مصاف تیم های پرسپولیس ایران با الهلال عربستان 

هم از ساعت 21 در استادیوم فیصل بن فهد پرنس ریاض برگزار می شود.
مســابقه نیمه نهایی هم 1۹ اکتبر 2021 بین برنده این دو دیدار از ســاعت 21 در یکی از دو 

ورزشگاه دانشگاه شاه سعود یا فیصل بن فهد پرنس ریاض برگزار می شود.
همچنین فینال لیگ قهرمانان 2021 آسیا هم 23 نوامبر بین برنده های شرق و غرب آسیا در 
شهر ریاض برگزار خواهد شد. ضمن اینکه زمان و مکان این دیدار هنوز مشخص نشده است.

اماراتکمبودهاراآشکارکرد؛

نقطهضعفبزرگونگرانیبرایبازیباکرهجنوبی
نمایشــی که تیم ملی فوتبال ایران برابر امارات داشــت 
نشــان داد این تیم برای رســیدن بــه دروازه حریفان 
»تاکتیــک« ویژه ای ندارد و روی خلاقیت و »تکنیک« 

فردی بازیکنان به پیروزی رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، پیروزی بر امارات هر چند برای 
تیم ملی و فوتبال ایران یک اتفاق خوشحال کننده است 
و مســیر این تیم برای رسیدن به جام جهانی را هموارتر 
کــرد اما نگرانی هایی را بــرای دیدارهای آینده به وجود 
آورد که در صورت ریشه داوندن در تیم اسکوچیچ کار را 

پیچیده می کند.
اگر VAR نبود و شجاع خلیل زاده اخراج و سردار آزمون 
تعویض می شد، مشــخص نبود چه سرنوشتی برای تیم 
ملی رقم می خورد. با ایــن که این اتفاق رخ نداد اما تیم 
ملی بازهم برای رســیدن به دروازه امارات که در زمین 
خودش هم تیم زهردار و خطرناکی نبود به مشکل خورد 

و روی خلاقیت فردی به گل رسید.
واقعیت تیم ملی این است که هر چند نوار پیروزی هایش 
هر بــازی بلندتر از قبل می شــود و بر تعــداد بردهای 
اســکوچیچ اضافه می شــود اما این موفقیت براســاس 
تکنیک و خلاقیت های فردی بازیکنان به دســت می آید 

نه تاکتیک سرمربی و کادر فنی.

بررسی دوباره بازی ایران و امارات نشان می دهد که تیم 
ملی در طول این دیدار نتوانســت موقعیت خطرناکی را 
روی دروازه حریــف ایجاد کند. تعداد موقعیت های درون 
محوطه جریمه تیم ملی به تعداد انگشتان یک دست هم 

نرسید. این عملکرد برابر تیمی که دفاع کند و شکننده ای 
داشــت قابل قبول نیســت و باید کادر فنــی را وادار به 
تفکر کند.یکی از بزرگتریــن نقاط ضعف تیم ملی ایران 
نداشتن ســرعت تیمی و کندی بیش از حد بازیکنان در 

انتقال توپ خصوصاً در خط میانی است که عملًا به تیم 
حریف فرصت جاگیری و بستن فضاهای رساندن توپ به 

مهاجمان را می دهد.
مرکز زمین تیم ملی ایران که قلب تیم به شــمار می رود 
بســیار کند و سنگین عمل می کند و بازیکنان این پست 
با تعلل و سرحوصله توپ را به گردش در آورد که این در 
دیدار با تیم هایی که سرعت بالایی دارند قطعاً تیم ملی را 

با مشکل مواجه خواهد کرد.
اســکوچیچ اگر می خواهد تیمش در دیدار با کره جنوبی 
به مشــکل نخورد باید تاکتیکی مناسب برای گلزنی در 
نظــر بگیرد و فکری هم به حال ســرعت دادن به بازی 
در مرکــز زمین کند تا ســردار آزمون و مهدی طارمی با 
آمادگی بالای بدنی که دارند بتوانند بیشــتر در موقعیت 

گلزنی قرار بگیرند.
تیم ملی بازیکنانی در اختیــار دارد که در بهترین دوران 
فوتبــال خود هســتند و با هر مربی دیگــری هم چنین 
عملکــردی را از خود به نمایش می گذاشــتند. بنابراین 
بردهــای این تیم را نباید خیلی به حســاب اســکوچیچ 
گذاشــت چرا که نقاط ضعفی که مربــوط به کادر فنی 
می شــود در تیم ملی بسیار بیشتر از نقاط مثبتی است که 

این تیم دارد.

2 برنز و 2 فینالیست در روز دوم؛ 

تیم بنا احیا شد
در روز دوم مسابقات جهانی کشتی فرنگی، 
کار  فرنگی  دو  و  داشت  فینالیست  دو  ایران 

هم به مدال برنز دست یافتند. 
اول  روز  از  بعد  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
که  نروژ  در  فرنگی  کشتی  جهانی  مسابقات 
فینالیستی برای ایران در پی نداشت، در روز 
سه  مسابقات  در  بهتری  اتفاقات  شاهد  دوم 
امروز مهرداد مردانی  بودیم. صبح  وزن دوم 
در 60 کیلوگرم، محمدهادی ساروی در 130 
کیلوگرم و علی اکبر یوسفی در 130 کیلوگرم 
کار خود را در مرحله مقدماتی پیگیری کردند 
نهایی  چهارم  یک  در  مردانی  نهایت  در  که 
و  ساروی  اما  شد،  حذف  و  خورد  شکست 
خود  رقبای  شکست  با  شدند  موفق  یوسفی 
ایرانی  فرنگی کار  کنند.سه  پیدا  راه  فینال  به 
کیلو،   72 وزن  در  مختاری  محمدرضا  یعنی 
محمدعلی گرایی در وزن 77 کیلو و پژمان 
کسب  برای  امشب  نیز  کیلو   82 در  پشتام 
مدال برنز روی تشک رفتند. با وجود شکست 
مختاری در گام اول، گرایی و پشتام موفق به 

کسب مدال برنز شدند.
پایان روز اول موفق به کسب 40  ایران در 

امتیاز در بخش تیمی شد.
در ادامه نتایج فرنگی کاران ایرانی را در روز 

دوم مسابقات جهانی مشاهده می کنید:
60 کیلوگرم:

* در وزن 60 کیلوگرم مهرداد مردانی پس 
اول، در دور دوم مقابل  استراحت در دور  از 
از  اروپا  برنز  مدال  دارنده  آرنات  رضوان 
نزدیک  اول  تایم  اینکه  از  بعد  رومانی رفت. 
از سوی دو کشتی گیر پیگیری شد و مردانی 
خودش  به  داوران  اخطار  وجود  با  توانست 
از  مردانی  دوم  تایم  در  بیفتد،  پیش   3-4
سه  اجرای  با  و  کرد  استفاده  داوران  اخطار 
کشتی  تا  افتاد  پیش   3-11 متوالی  بارانداز 
قطع و او برنده اعلام شود. وی در دور سوم 
به مصاف برنده دیدار میان گئورگ غریبیان 
قهرمان اروپا از ارمنستان و دالتون روبرتس 

از آمریکا می رود.
 60 وزن  نهایی  چهارم  یک  مرحله  در    *
از  غریبیان  برابر  مردانی  مهرداد  کیلوگرم، 
ارمنستان، دارنده مدال طلای اروپا به میدان 
رفت. مردانی به خاطر فعالیت بیشتر حریف، 
یک اخطار دریافت کرد و در خاک نشست. 
شد،  باعث  ارمنستانی  کشتی گیر  بارانداز  دو 

تایم  در  بیفتد.  پیش  صفر  بر   5 غریبیان 
تلاش  و  مردانی  حملات  وجود  با  نیز  دوم 
از تشک بیرون  ایرانی  او، پایش کشتی گیر 
رفت و اعتراض مربیان هم یک امتیاز دیگر 
به حریف ارمنستانی داد. در نهایت مبارزه 7 
تا  رسید  پایان  به  غریبیان  سود  به  صفر  بر 

مردانی از صعود به نیمه نهایی بازبماند.
پیروزی  منتظر  باید  حالا  مردانی  مهرداد   *
کشتی گیر ارمنستانی در مرحله نیمه نهایی 
و صعود او به فینال باشد تا در این صورت به 

مرحله شانس مجدد راه پیدا کند.
* با شکست غریبیان، کشتی گیر ارمنستانی 
از  حریفی  مقابل  نهایی  نیمه  دیدار  در 
مولداوی، مهرداد مردانی که در دور قبلی به 
غریبیان باخته بود، نتوانست به گروه شانس 
کنار  ها  رقابت  دور  از  و  کند  پیدا  راه  مجدد 

رفت.
72 کیلوگرم:

مختاری  کیلوگرم محمدرضا  وزن 72  در   *
از  رقبایی  شکست  از  بعد  گذشته  روز  که 
کشورهای اتریش، کره جنوبی و آذربایجان، 
دارنده  آمویان  مالخاز  مقابل  نهایی  نیمه  در 
مدال نقره اروپا از ارمنستان مغلوب شده بود، 
امشب در دیدار رده بندی مقابل کریستوپاس 
اسلیوا از لیتوانی قرار گرفت. مختاری همان 
یک  و  شد  انداز  کول  حریف  سوی  از  ابتدا 
بر   4 حریف  کردن  رو  با  تا  خورد  هم  فیتو 
یک عقب بیفتد. در ادامه هم یک سالتوی 4 
نهایت  بر یک کرد. در  را 8  امتیازی کشتی 
هم مختاری که کشتی از دستش خارج شده 
بود، خاک شد تا 10 بر یک بازنده زودهنگام 

کشتی لقب بگیرد.
* بدین ترتیب مختاری با شکست در دیدار 
رده بندی دستش از مدال برنز کوتاه ماند و 
به مقام پنجمی مسابقات جهانی دست یافت.

77 کیلوگرم:
شکست  با  دیروز  که  گرایی  محمدعلی   *
و  جهان  قهرمان  ولاسوف،  رومن  مقابل 
 77 وزن  نهایی  نیمه  به  رسیدن  از  المپیک 
کیلوگرم بازمانده بود، با فینالیست شدن این 
فرنگی کار روسی به مرحله شانس مجدد راه 
مقابل  مجدد  شانس  در  امروز  گرایی  یافت. 
از قزاقستان قرار گرفت.  تمرلان شادوکایف 
شد  موفق  شیرازی  باتجربه  کار  فرنگی  این 
بعد از کسب دو امتیاز، در خاک دو بار روی 

حریف سالتوبارانداز اجرا کند و در مجموع ۹ 
بر صفر برنده شود.

* بدین ترتیب گرایی به دیدار رده بندی رفت 
و عصر امروز در این دیدار به مصاف تاماس 

لوای از مجارستان قرار می گیرد.
* محمدعلی گرایی در دیدار رده بندی وزن 
77 کیلوگرم مقابل تاماس لوای از مجارستان 
قرار گرفت. بعد از اینکه گرایی بیش از حریف 
یک  او  به  داوران  کرد،  کار  سرپا  حالت  در 
امتیاز و به حریف یک اخطار دادند. کاپیتان 
در  موفق شد  ایران  فرنگی  ملی کشتی  تیم 
 4 بارانداز  سالتو  حریف  روی  بار  دو  خاک 
امتیازی اجرا کند و خیلی زود به این مبارزه 

پایان داد. 
* گرایی با پیروزی ۹ بر صفر در دیدار رده 
بندی اولین مدال کشتی فرنگی ایران را در 
مسابقات جهانی 2021 کسب کرد و سومین 
برنز خود را در این رقابت ها به دست آورد. ٔ

82 کیلوگرم:
 82 وزن  کار  فرنگی  پشتام،  پژمان   *  
از رقبای  بعد  ایران که روز گذشته  کیلوگرم 
هندی، بلغارستانی و بلاروسی به نیمه نهایی 
رسید و در این مرحله برابر کشتی گیر ترکیه 
ای شکست خورد، امشب در دیدار رده بندی 
مقابل زابو از مجارستان قرار گرفت. پشتام از 
همان ابتدا نبض کشتی را در دست گرفت و 
توانست با یک دست تو حریف را خاک کند. 
در ادامه اخطار داور به حریف یک امتیاز دیگر 
به حساب پشتام واریز کرد. در وقت دوم هم 
فرنگی کار ایرانی با بیرون بردن پای حریف 
باعث شد تا چهارمین امتیاز را از سوی داوران 

دریافت کند. 
بر   4 پیروزی  با  پشتام  پژمان  نهایت  در   *
دومین  شد  موفق  بندی  رده  دیدار  در  صفر 
مدال برنز ایران در مسابقات جهانی را به نام 

خود ثبت کند.ٔ
97 کیلوگرم:

در  استراحت  از  بعد  ساروی  محمدهادی   *
در  دوم  دور  در  کیلوگرم،   ۹7 وزن  اول  دور 
سارگسیان  آرتور  برابر   سخت  کشتی  یک 
قرار  روسیه  از  اروپا  سال   23 زیر  قهرمان 
گرفت. در تایم اول ساروی از داوران اخطار 
گرفت و در خاک حریف نشست. اجرای یک 
سالتو بارانداز باعث شد تایم اول با حساب 3 
پایان  به  روس  گیر  کشتی  سود  به  صفر  بر 

برسد. در سه دقیقه دوم اما ساروی که مدال 
با  توانست  دارد،  کارنامه  در  را  المپیک  برنز 
خاک کردن حریف و اجرای یک بارانداز 4 بر 
3 پیش بیفتد، اما رو کردن حریف کشتی را 4 
بر 4 کرد. در فاصله یک دقیقه مانده به پایان 
ساروی یک بار دیگر حریف را خاک کرد و 
به  کشتی  نتیجه  این  با  افتاد.  پیش   4 بر   6
پایان رسید تا او به مرحله یک چهارم نهایی 

راه پیدا کند.
 ۹7 وزن  نهایی  چهارم  یک  مرحله  در   *
مصاف  به  ساروی  محمدهادی  کیلوگرم 
اخطاری  با  رفت.  گرجستان  از  ملیا  گئورگی 
دادند،  گرجستانی  گیر  کشتی  به  داوران  که 
ساروی با اجرای یک بارانداز 3 بر صفر پیش 
برای  دوم  تایم  در  ساروی  به  اخطار  افتاد. 
این  ادامه  در  و  نداشت  چندانی  سود  حریف 
ساروی بود که توانست یک امتیاز دیگر هم 
بگیرد. اعتراض عجیب کشتی گیر گرجستانی 
باعث شد یک امتیاز دیگر به ساروی برسد. 
کردن  خاک  با  ایرانی  فرنگی کار  نهایت  در 
بر یک  اجرای یک سالتوبارانداز ۹  و  حریف 

به برتری رسید.
نیمه  مرحله  به  ساروی  پیروزی  این  با   *
نهایی راه یافت. وی در این مرحله به مصاف 

نیکولوز کاخلاشویلی از ایتالیا می رود.
کیلوگرم   ۹7 وزن  نهایی  نیمه  در   *
نیکولوز  مقابل  ساروی  محمدهادی 
کاخلاشویلی دارنده مدال نقره اروپا از ایتالیا 
قرار گرفت. دارنده مدال برنز المپیک توکیو 
با یک دست  و  کرد  آغاز  را  مبارزه  اقتدار  با 
به  داوران  اخطار  کرد.  خاک  را  حریفش  تو 
حریف یک امتیاز دیگر برای ساروی در پی 
دار  ادامه  نیز  دوم  تایم  در  روند  این  داشت. 
بود و ساروی دو امتیاز دیگر با خاک کردن 
برنده  بر صفر   5 نهایت  در  تا  گرفت  حریف 

این مبارزه شود.
* بدین ترتیب هادی ساروی توانست اولین 
مسابقات  در  که  باشد  ایرانی  کار  فرنگی 
کند  می  پیدا  راه  فینال  به   2021 جهانی 
مقابل  طلا  مدال  کسب  برای  باید  امروز  و 

الکس زوکه از مجارستان قرار بگیرد.
130 کیلوگرم:

* علی اکبر یوسفی بعد از استراحت در دور 
نخست وزن 130 کیلوگرم، در دور دوم مقابل 
قرار  ارمنستانی  گیر  اوواسپیان، کشتی  داوید 

به  مبارزه  ابتدای  در  که  حالی  در  و  گرفت 
خاطر اخطار داوران یک امتیاز به حریف داد، 
اما در ادامه کنترل کشتی را در دست گرفت. 
پای  بردن  بیرون  با  دوم  تایم  در  یوسفی 
ادامه  امتیاز بگیرد و در  توانست یک  حریف 
کرد.  دریافت  داوران  از  فنی  امتیاز  یک  هم 
یوسفی  قدرت  از  که  ارمنستانی  گیر  کشتی 
دائما  و  او ضربه می زد  به  بود،  کلافه شده 
اعتراض می کرد. همین باعث شد تا دو بار 
داوران به یوسفی دو امتیاز بدهند و در نهایت 
کشتی 6 بر یک به سود فرنگی کار ایرانی به 
پایان رسید. وی در مرحله یک چهارم نهایی 

به مصاف اسکار مارویک از نروژ می رود.
چهارم  یک  مرحله  در  یوسفی  اکبر  علی   *
مارویک،  مقابل  کیلوگرم   130 وزن  نهایی 
بعد  گرفت.  قرار  میزبان  کشور  گیر  کشتی 
به  اخطار  یک  اول  تایم  در  داوران  اینکه  از 
او  دادند،  مارویک  به  امتیاز  یک  و  یوسفی 
در تایم دوم دست به کار شد و کشتی گیر 
نروژی را خاک کرد. یوسفی با مدیریت خوب 
به  بر یک   2 نتیجه  با همین  را  مبارزه  خود 

پایان رساند تا به نیمه نهایی صعود کند.
* بدین ترتیب یوسفی برای رسیدن به فینال 
سنگین وزن عصر امروز به مصاف یاسمانی 
از  جهان  برنز  مدال  دارنده  فرناندز  آکوستا 

شیلی می رود.
یوسفی  اکبر  علی  کیلوگرم   130 وزن  در   *
برابر یاسمانی  در مبارزه ای سخت و دشوار 
از  جهان  برنز  مدال  دارنده  فرناندز  آکوستا 
شیلی گذشت. حریف شیلیایی که از یوسفی 
وزن بیشتری داشت،  در تایم اول حرفی برای 
گفتن نداشت و داوران به او اخطار دادند. در 
یورش  و  آمد  جبران  برای  فرناندز  دوم  تایم 
های او باعث شد داوران به یوسفی اخطار و 
به او اولین امتیاز را بدهند. در حالت تساوی 
یک بر یک کشتی گیر شیلی به خاطر گرفتن 
امتیاز آخر برنده بود، اما یوسفی پا پس نکشید 
و موفق شد با حملات بی وقفه و بیرون بردن 
در  بگیرد.  هم  را  امتیاز  دومین  حریف  پای 
نهایت کشتی دو بر یک به سود یوسفی به 

پایان رسید تا او نیز به فینال راه پیدا کند. 
* بدین ترتیب علی اکبر یوسفی امروز شب 
برای  کیلوگرم   130 وزن  فینال  دیدار  در 
کسب مدال طلا به مصاف زورابی گدخوری 

از روسیه می رود.

مفقودی
برگ ســبز خودرو سواری سیستم پژو تیپ PARS TU5 مدل 13۹6 به شماره 
پلاک 586 ط 42 ایران 36 به شــماره موتور 164B0157116 و شماره شاسی 
NAAN11FE8HH038۹51 مربوط به مســعود شهسواری مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز خودرو سواری سیســتم پراید تیپ صبا GTX مدل 1381 به شماره 
پلاک 8۹1 ن84 42 ایران 32 به شــماره موتور 00351386 و شــماره شاسی 
S1412281816767 مربــوط به فاطمه حســن زاده گوجی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز موتور ســیکلت سیســتم پیشــتاز تیپ 125CDi  مدل 13۹0 به 
شــماره پلاک 2۹۹77 - 766   به شماره موتور NEG1113178 و شماره تنه 
125A۹03275۹**NEG مربوط به مهدی محمدزاده مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
کارت و برگ ســبز خودرو سواری سیستم پژو تیپ 206 مدل 1383 به شماره 
پلاک 554 ی 36 ایران 36 به شــماره موتور 14744488  و شــماره شاســی 
83628474 مربوط به فاطمه جمشــیدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

مفقودی
سند- سند کمپانی و برگ ســبز خودرو سواری نیسان ماکسیما مدل 1381 به 

VQ30525103B شماره پلاک ۹27 و 26 ایران 74 به شماره موتور
 و شــماره شاســی PKLHA33CDL101513 مربوط به غلامعلی حسین زاده 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
سند کمپانی و برگ سبز خودرو سواری پیکان مدل 1381 به شماره پلاک 421 

ن 81 ایران 32 به شماره موتور 11128118674
 و شــماره شاسی 81412570 مربوط به علیرضا ســلیمانی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

شهرام ناظری: صداوسیما 42 سال است به تجاوز خود ادامه 
می دهد

شهرام ناظری، خواننده باسابقه کشورمان نسبت به رویکرد صداوسیما 
در قبــال پخش بدون اجــازه آثارش گله مند اســت. ناظری گفت: 
»صداوسیما چهل و دو سال است که بدون اجازه من و بدون رعایت 
حق و حقوق من از نظر کپی رایت و از نظر انســانی، به تجاوز خود 
ادامه داده است.« خواننده پیشکســوت موسیقی ایرانی انتقادش به 
صداوسیما را این گونه ادامه داد: »هر گونه اعتراضی که کردم جهت 
پخــش نکردن آثارم از رادیو و تلویزیون تــا امروز ترتیب اثری داده 
نشده است.« او در پاســخ به پرسش دیگری درباره آثار جدیدی که 
به عرصه موسیقی کشور عرضه خواهد کرد، گفت: »چندین اثر نیمه 
تمام هســت ولی هیچ مرکزی یا موسسه ای نیست که فقط مخارج 
تهیه اثر را بپردازد.« بر اســاس این گزارش ایسنا، شهرام ناظری در 
خرداد ماه امســال کنسرت آنلاین »آوای دوست« را در تالار وحدت 
اجرا کرد؛ کنسرتی که از نگاه او خالی از اشکال نبود. او پس از پخش 
این کنســرت در فضای مجازی، تاکید کرده بود که اگر می دانست 
سازها را قرار است از نمای دور نشان بدهند، بدون شک با این مساله 

و انجام آن به صورت جدی مخالفت می کرد.

هشدار تند کوثری به کشورهای همسایه: مراقب هزینه های 
بعدی باشید

فارس نوشــت: نماینده مردم تهران در مجلس با اشــاره به حضور 
نیروهای رژیم صهیونیستی در نزدیکی مرز ایران در خاک جمهوری 
آذربایجان و در نزدیکی مرزهای ایران گفت: کشــورهای همسایه ما 
که خاکشان را در اختیار دشمنان ما قرار می دهند، مراقب هزینه های 
این کارشان باشند.اسماعیل کوثری نماینده مردم تهران در مجلس 
شــورای اسلامی با اشــاره به حضور نیروهای رژیم صهیونیستی در 
نزدیکی مرز ایران در خاک جمهوری آذربایجان و در نزدیکی مرزهای 
ایران گفت: ما در مورد منافع ملت مان به هیچ وجه با کســی تعارف 
نداریم و در مقابل کســانی که بخواهند منافع ملت ما را تهدید کنند 
سخت می ایستیم.وی افزود: آمریکا و رژیم صهیونیستی و متحدانشان 
سعی دارند با این قبیل اقدامات مرزهای ما را تهدید کنند و به خیال 
خودشان موجبات ناامنی برای کشور ما را فراهم آورند اما باید بدانند 
که ایران از این مراحل عبــور کرده که این اقدامات بخواهد برایش 
تهدیدی به حســاب آید و منافعش را تهدید کند.نماینده مردم تهران 
در مجلس شــورای اسلامی اظهار داشت: کشــورهای ثالثی که به 
دنبال تهدید منافع ملت ما از طریق کشورهای همسایه مان هستند، 
بدانند که ما محکم در مقابل آنها خواهیم ایستاد و این کار برای آنها 
هزینه های زیادی در بر خواهد داشت. کوثری خاطرنشان کرد: روابط 
ما با کشــورهای همسایه مان، همواره دوستانه بوده و روابط حسنه و 
برادرانه با این کشورها در اولویت کاری جمهوری اسلامی ایران قرار 
داشــته و دارد، اما اگر مرزهای ما به هر طریقی تهدید شود و منافع 
ما بخواهد به خطر بیفتد، با هیچ کشــوری تعارف نداریم.وی افزود: 

کشــورهای همسایه ما هم که خاکشان را در اختیار دشمنان ما قرار 
می دهند تا منافع ما را به خط بیندازند و تهدیدی علیه منافع ملی ما 
داشته باشند، بدانند که این کار هزینه های سنگینی برای آنها در پی 

خواهد داشت و بهتر است مراقب این هزینه های سنگین باشند.

انتقاد امام جمعه کرج به دولت: چرا افراد مساله دار را به کار 
گرفتید؟

فارس نوشــت: امام جمعه کرج ضمن اشــاره به انتصابات دولت در 
پست های مدیریتی مختلف و تقدیر و حمایت از این انتصابات قاطع 
و درســت، گفت: دولت محترم از به کارگیری افرادی که برای کشور 
مساله درســت کردند خودداری کند. محمدمهدی حسینی همدانی، 
امام جمعه کرج، در نماز جمعه این هفته کرج در مصلای بزرگ امام 
خمینی )ره( کرج اقامه شد، ضمن گرامیداشت حلول ماه ربیع الاول، 
بیان کرد: مسیر درستی است که دولت به حمدالله دارد طی و مسائل 
را دنبال می کند. مرحله به مرحله واکســن را دنبال کرد، اخیراً مساله 
اقتصاد و معیشــت مردم را در دســتور کار قرار دادند؛ اما نکته ای که 
عرض می کنم در به کارگیری مجدد همین افرادی اســت که برای 
کشور مســئله درست کردند. این ها دیگر در این دولت جدید به نظر 
می رســد که نباید به کار گرفته شــوند؛ من جرب المجرب حلت به 
الندامه. نماینده ولی فقیه در استان البرز در خاتمه خطبه های این هفته 
نماز جمعه خاطرنشان ساخت: چیزی که تجربه شده را بخواهیم دوباره 
تجربه کنیم، جز پشیمانی چیزی برایمان ندارد. وقتی عملکرد این افراد 
را دیده اید و خودشان هم اقرار دارند چرا باید دوباره بکار گرفته شوند. 
خواســته مردم و نیروهای ارزشی از دولت محترم تجدیدنظر در روند 
انتخاب افرادی اســت که به هر دلیلی خطا و اشتباه و فساد داشته اند 

برای مسئولیت هایی که به منافع مردم لطمه می زند.

انتقاد امام جمعه قم از سگ گردانی در قم
امام جمعه قم افزود: گروه بعدی بی مبالات هستند؛ یعنی عناد ندارند 
بلکه در این زمینه ها تساهل دارند که با این ها هم باید سخن گفت و 
از عاقبت این امر آگاهشــان کرد که امنیت جامعه و خانواده را از بین 
می برند.وی اظهار کرد: گروه دیگر با علم و عمد به دنبال ترویج فساد 
در این شهر هستند و از روی عمد خانمی را با پوشش نامناسب میان 
جمعیت می آورند و در گوشــه ای کمین می کنند و زمانی که کســی 
متذکر شــد ناگهان آن چند نفر بیرون می آیند و حمله و آشوب بر پا 
می کنند یا باکمال بی حیایی در این شــهر سگ گردانی می کنند که 
اگر با قصد برهم زدن قداست قم باشد به طور یقینی حرام است.وی 
تأکید کرد: مردم باید به این گروه هم تذکر لسانی بدهند و رد شوند؛ 
اما با مسئولین که وظیفه دارند تماس بگیرند و از این دستگاه ها کمک 
بگیرند و دســتگاه نیز با این گروه قاطعانه برخورد کنند. خطیب نماز 
جمعه قم گفت: مســئولین در رابطه با رفع برخی مشکلات مردم به 
مردم قم می گویند صبر کنید و شما در اولویت نیستید ولی به مسئولین 
می گویم آســیب هایی که متوجه زندگی عفیفانه مردم قم اســت و 

حرمت شکنی توســط اشخاصی که عناد دارند جای صبر ندارد مردم 
قم این ناهنجاری ها را تحمل نخواهند کرد؛ از مسئولین می خواهیم 

برخوردی قانونی، قاطع و عبرت آموز با این افراد داشته باشند.

پیشنهاد نماینده مجلس برای ممنوع الخروج شدن مسئولان
نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس در رابطه با »طرح ممنوعیت 
خروج مســئولان از کشــور« گفت: در این طرح آمده افراد پس از 
پایان دوره مسئولیت خود، سه سال ممنوع الخروج هستند تا از اسرار 
نظام فاصله بگیرند و به اصطلاح ریکاوری شوند.»حسن نوروزی«، 
نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی،در رابطه با »طرح 
ممنوعیت خروج مســئولان از کشــور« گفت: دو ماده این طرح روز 
یکشنبه به تصویب نمایندگان رسید. بررسی این طرح در هفته آینده 
به پایان می رســد و پس از آن آماده ارائه به صحن علنی می شــود. 
حتما به همراه تعــدادی از نمایندگان امضا جمع خواهیم کرد تا این 
طرح با اولویت در دســتور کار هیات رئیسه قرار بگیرد. به همراه 50 
نماینده دیگر حتما برای در دســتور قرار گرفتن طرح با اولویت امضا 
جمع خواهیم کرد. او با اشاره به طرح ممنوعیت بیان کرد: ممنوعیت 
خروج مکمل قانون حسابرســی اموال مســئولین در سال ۹4 است. 
براین اســاس که افراد پس از کسب یک مسئولیت باید اموال خود 
را اعلام کنند، زیرا در غیر این صورت شــامل مجازات درجه ششم و 
انفصال از مسئولیت های دولتی خواهند داشت. نوروزی ادامه داد: در 
این طرح آمده که افراد پس از پایان دوره مسئولیت خود به مدت سه 
سال ممنوع الخروج هستند تا از اسرار نظام فاصله بگیرند و به اصطلاح 

ریکاوری شوند.

نماینده تهران: به رئیسی پیشنهاد می کنم کمتر به سفرهای 
استانی برود

حجت الاسلام ســید رضا تقوی، نماینده مردم تهران در مجلس و 
از اعضای جامعه روحانیت مبارز بر این باور اســت که شرایط کشور، 
شرایط وعده دادن نیست البته ممکن است بگوییم وعده  ها، امیدواری 
ایجاد می کنند اما اگر با مشــکلاتی برخورد کردیم که نتوانستیم این 
وعده هــا را عملی کنیم، نگاه مردم تغییــر می کند.ارتباط مجلس و 
دولت و قوه قضاییه، انتخاب نشــدن معاونان وزارتخانه ها و مدیران 
و ســفرهای ابراهیم رئیسی و وعده یک میلیون مسکن و... از جمله 
مباحثی اســت که حجت الاســلام ســید رضا تقوی از چهره های 
سیاسی اصولگرا به آنها می پردازد.او که از نمایندگان مردم تهران در 
مجلس اســت بر ارتباط دو سویه مجلس و دولت تاکید دارد و عنوان 
می کند که هر جا لازم باشــد مجلس به دولت کمک می کند.تقوی 
می گوید کسری بودجه از مهمترین مسائلی است که مجلس و دولت 

با همراهی یکدیگر باید آن را حــل کنند.او با بیان اینکه با کرونای 
اقتصادی مواجهیم، گفت: همانطور که با کرونا برخورد شــد و همه 
ظرفیت های داخلی کشور مورد استفاده قرار گرفتند، در امر اقتصاد هم 

باید این کار صورت گیرد زیرا دولت به تنهایی نمی تواند!

روایت کروبی از ردصلاحیت بهزاد نبوی برای مجلس سوم
فرزند کروبی به نقل از پدرش درباره رد صلاحیت نبوی برای مجلس 
میان دوره ای مجلس سوم خاطره ای نقل کرد.حسین کروبی گفت: 
خاطرم است حاج آقا درمورد آقا بهزاد تعریف می کرد این بود که وقتی 
ایشان از وزارت فارغ شد، آقای هاشمی کابینه اش را تشکیل داد و آمد 
از مجلس 4 نماینــده ی تهران را به دولت برد؛ آقای نوربخش بود و 
آقای حسین کمالی و دونفر دیگر.اولین انتخابات میان دوره ای مجلس 
بوده است و مربوط به حدود 4-5 ماه پس از ارتحال امام؛ اولین باری 
بود که هیات نظارت شورای نگهبان آقای نبوی را برای این انتخابات 
ردصلاحیت می کند. حاج آقا پیغــام می دهند که اگر بهزاد نبوی رد 
صلاحیت شــود ما از انتخابات کنار خواهیم رفت. آقای جنتی هم به 
حاج آقا زنگ می زند که »آقای کروبی شما چنین حرفی زدید؟ چرا؟!« 
و… حــاج آقا تعریف می کردند که آقای جنتی شــروع به صحبت 
کرده اســت، برای اینکه ایشان را قانع کند که نباید این کار را انجام 
دهند. اما می بینند که حاج آقا روی حرفشــان مصمم هستند.خاطرم 
هســت می گفتند که اصلا این موضوع یک اتفاق عجیب و غریب 
برایشــان بوده که یکدفعه بخواهند کسی را ردصلاحیت کنند. مثل 
الان نبــود که خیلی عادی شــده و حتی لاریجانی هم ردصلاحیت 
می شود. آنموقع این مسائل شوک آور بود.حاج آقا آن موقع جلویشان 
خیلی محکم می ایستد؛ هم رئیس مجلس بودند و هم بعنوان دبیرکل 
مجمــع روحانیون گفتند کــه اعلام می کنند که »مــا در انتخابات 
شرکت نمی کنیم«؛ این شــوک بزرگی به حکومت بود که چهارماه 
بعد از ارتحال امام چنین اتفاقی رخ دهد. در نهایت یکی-دو روز بعد 
آقای محمدی گیلانی که دبیر شــورای نگهباد بود، تماسی با حاج 
آقا می گیرند که »آقای مومنی و چند تن از این آقایان الان نیســتند، 
ولی من به شما قول می دهم که رای شورای نظارت برای صلاحیت 
بهزاد نبوی را برمی گردانم و در شورای نگهبان تاییدش می کنم، شما 
فقط در انتخابات شــرکت کنید« که چون قول می دهندحاج آقا هم 
اعلام می کنند در انتخابات شرکت می کنند.اولین باری که در مقابل 
شــورای نگهبان ایستادند و گفتند از انتخابات کنار می کشیم آنموقع 
بود. از بالا هم به شورای نگهبان گفته بودند که »به کروبی بگویید ما 
نبوی را تایید صلاحیت می کنیم و شما از انتخابات کنار نکشید.«چون 
اوایل فوت امام بود و اولیــن انتخابات بعد از فوت و هنوز یک مقدار 
می ترســیدند و کمی معقولانه تر برخورد می کردند. ترکیب شورای 

نگهبان هم البته متفاوت بوده است. اما قصد قطعی داشتند که بهزاد 
را ردصلاحیت کنند.

نقلِ قول سید حسن خمینی از آیت الله وحید خراسانی درباره 
امام خمینی

سید حســن خمینی در مراسم بزرگداشت علامه حکیمی خاطره ای 
از آیت الله وحید خراســانی درباره امام خمینی نقل کرد.شب گذشته، 
مراسم شام شهادت امام رضا)ع( و بزرگداشت چهلمین روز درگذشت 
علامــه محمدرضا حکیمی، با حضور اعضای بیت امام راحل، رئیس 
دولت اصلاحات و شــماری از روحانیون و شــخصیت های سیاسی 
توسط هیأت پیروان پیر جماران در حسینیه جماران برگزار شد. سید 
حسن خمینی در این مراسم اظهار داشت: یک روزی محضر آیت الله 
العظمی وحید خراســانی بودیم. ایشان گفتند ما در مشهد درس آیت 
الله آقا میرزا مهدی اصفهانی می رفتیم. درس تمام شــد و آقا میرزا 
مهدی اصفهانی از پله ها پایین آمد و جمع شاگردان هم پایین آمدند. 
وقتی ایشان وارد پیاده رو شد ما دیدیم که یک سید حدود 50 ساله به 
ســمت حرم می رود. من خودم از آقای وحید شنیدم که میرزا مهدی 
اصفهانی جلوی چشم همه ما خم شد و دست این سید را بوسید.وی 
ادامه داد: تعبیر من است که برق ایشان همه شاگردان را گرفت؛ یکی 
در میان جمع گفت ایشان مدرس قم است و به او »حاج آقا روح الله« 
می گویند. ایشان گفته بود وقتی کشف الاسرار را دیدم، همان موقع 
با خودم عهد کردم اولین بار که مؤلف این را دیدم دستش را ببوسم. 
یادگار امام گفت: خدا سلامت بدارد، آیت الله آقای شیخ حسن صانعی 
را. این قصه را وقتی برای ایشــان نقل کردم، ایشــان گفت، عجیب 
اســت، چون یک بار به امام گفتم مشهدی ها با شما خوب نیستند 
و ایشــان قصه ای نقل کرد؛ گفت من در ایوان حضرت معصومه)ع( 
نشســته بودم و یک نفری آمد و گفت من از تلگراف خانه می آیم. 
اســتاد ما آقای میرزا مهدی اصفهانی به من تلگراف زده و گفته برو 
از طرف من دست نویسنده را ببوس.وی تأکید کرد: امام این قسمت 
را برای آقای صانعی گفته چون می خواســته رفع نقار کند. اما اینکه 
خود آقا میرزا مهدی دســت امام را بوسیده، امام نقل نکرده، چون در 
آن ترویج شــخص است. این رفتار امام پا گذاشتن روی نفس است. 
سید حسن خمینی همچنین درباره علامه حکیمی گفت: به نظر من 
این هسته مرکزی فکر آقای حکیمی فقط نیاز امروز جامعه ما نیست 
و نیاز بشــریت است. ما جز از مسیر دین به برابری نمی رسیم؛ جز با 
باور اینکه همه بندگان یک خدا هستیم و خداوند ما را یکسان آفریده 
است. منکر این نیستم که فلسفه هایی می توانند این را ثابت کنند، 

ولی شمول اجتماعی ندارند و حرکت آفرین اجتماعی نیستند.
منبع: تابناک
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